

Building Your Theology: Lesson Three သူ့တိုင်နယူ့စွာပိညါဒ်နဲး : တၢ်မၤလိ သၢ

Contents

I. Introduction တၢ်ကတိၤလၢညါ

II. Finding Revelation ဃုထံၣ်န့ၢ်တၢ်လိာ်ဖျါ

A. General Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤကိးၤထံၣ်သ့

1. Medium တၢ်ဘၣ်စၢၤ
2. Content တၢ်ကွဲးအတၢ်ကွီၢ်

B. Special Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလိာ်ဆီ

C. Interconnections တၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သး

1. Overlap တၢ်ကကြၢ်လိာ်သး
2. Need တၢ်လိာ်

III. Understanding Revelation တၢ်န့ၢ်ပၢၢ်တၢ်လိာ်ဖျါ

A. Hindrance of Sin တၢ်ဒဲးဘးလၢအကြိပက့ၢ်

1. General Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤကိးၤထံၣ်သ့
2. Special Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလိာ်ဆီ

B. Illumination of the Holy Spirit သးစီဆုံကစၢ်အတၢ်ဟဲမၤကပီၤထီၣ်တၢ်

1. Special Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလိာ်ဆီ
2. General Revelation တၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤကိးၤထံၣ်သ့

C. Results တၢ်အစၢတဖၣ်

IV. Developing Confidence တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၢ်န့ၢ်တၢ်

A. Analog Quality တၢ်ဒိသဒါအကံၢ်အစီ

B. Process of Deference ကျဲလၢအလိၤယူးယိၣ်ဟဲကဲ

C. Appropriate Alignment တၢ်ဟံလိၤနီၣ်ထီၣ်လၢအဘၣ်

V. Conclusion တၢ်ကတိၤလၢခံ

သျှင်တီၢ်နုၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒၣ်နဲ
တၢ်မၤလိ ၃
သန့သးလၢတၢ်လိၣ်ဖျါ

တၢ်ကတိၤလၢညါ **Introduction**

မ့ၢ်န့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ခါခါဆူပုၤတၢ်ကတိၤအအိၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါက့ၤလၢအံၤလၢအဝဲတသ့ဝဲနီၣ်တၢ်ဘျီတၢ်ခါ? တၢ်ဘျီယသကိးတၢ်ဟ့ၣ်ယၢပုၤတၢ်ဂီၤတၢ်ခါဖဲယတၢ်မၤအါအဆၢကတိၤလိၣ်. နီၣ်ဖျါလၢယကတၢ် ဘျးလိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်ယဆိကမိၣ်တချးအဆိ, ယပာ်ဃာ်တၢ်ဂီၤတဘျီန့ၣ်လၢယပာ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤ အဒးလိၣ်. တယံာ်ဘၣ်ဒီး ယသးပုၤနီၣ်တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤတုၤလၢဆူမဲာ်ညါတနံၣ်ယသကိးလၢအဟ့ၣ်ယၢ တၢ်တကၤဟဲအိၣ်သကိးယၢလိၣ်. အဝဲကွၢ်ယဟံာ်ဝးဝးဒီးသံကွၢ်ယၢ, “ကဲၤ, နဆိကမိၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂီၤ လၢယဟ့ၣ်န့ၣ်အပူၤကွံာ်တနံၣ်ဒဲလဲၣ်?” ယမဲာ်ဂီၤနီၣ်ဒီးယတဲဆၢအါ, “တၢ်ဂီၤမန့ၣ်လဲၣ်?” ဖဲန့ၣ် အဝဲကွၢ်ယၢဒီးတဲ, “ယန့ၣ်ဘၣ်တၢ်စံးဆၢလံၤ. နမ့ၢ်ဘၣ်သျှင်ဘၣ်သးတၢ်ဂီၤလၢယဟ့ၣ်န့ၣ်, နကဘျး လိၣ်အါလၢနဟံာ်ပုၤတတိၤတီၤလိၣ်သ့ၣ်နီၣ်.” တၢ်ဒဲအံၤအသိးမ့ၢ်လၢအမ့ၢ်အတီၤ လၢ ခရံာ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါ အပူၤစ့ၢ်ကိးလိၣ်. ဒ်ပမ့ၢ်ပုၤပိာ်ခရံာ်အံၤအသိး, ပနာ်လၢယုၤဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ဟ့ၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်လိၣ်ဖျါထီၣ်သးဆူ ပဝဲကိးကတိၤအအိၣ်, ဒီးပပာ်ဖျါဆၢကတိၤဆူကစၢ်ယုၤအအိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါဆၢကတိၤ အတၢ်မၤဂ့ၢ်တဖၣ် နီၣ်ဖျါလၢ ပသ့အါအခါလိၣ်. လၢပတၢ်မၤလိၣ်သျှင်တီၢ် နုၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒၣ်နဲအပူၤအအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိၣ်သၢလိၣ်, ဒီးတၢ်မၤ လိၣ်အံၤအခါတီၤ မ့ၢ်ဝဲ “သန့သးလၢတၢ်လိၣ်ဖျါ” လိၣ်. ဒီးပကဃုသ့ၣ်အါထီၣ်ကျဲလၢ ပကသ့ယုၤအတၢ် လိၣ်ဖျါ ဖဲပဒးအိၣ်ထီၣ်ပယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒၣ်ဝဲလိၣ်. တၢ်မၤလိၣ်အံၤပကနီၣ်ဖးအါသၢတီၤ : တၢ်တတီၤ, ပကဃု ဃိထံလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်လိၣ်ဖျါ ဒီးပကထံာ်အါ ဖဲလဲၣ်; ခံမံၤတမံၤ, ပကခံကွၢ်စီကွၢ် တၢ်အရ့ဒိၣ်တနီၣ် လၢတၢ်ပာ်ယုၤအတၢ်လိၣ် ဖျါ; ဒီးသၢမံၤ တမံၤ, ပကထံာ်ကျဲလၢပကဒးအိၣ်ထီၣ် ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒီးကျဲၣ်တံာ်အါ လၢယုၤအတၢ်လိၣ်ဖျါလိၣ်. ပကစးထီၣ်လၢ တၢ်ကွၢ်သကိးတၢ်လိၣ်ဖဲလဲၣ်တဖၣ် လၢပကထံာ်န့ၣ်ယုၤအတၢ်လိၣ်ဖျါလဲၣ်န့ၣ်လိၣ်.

ဃုထံာ်န့ၣ်တၢ်လိၣ်ဖျါ **Finding Revelation**

လၢအပူၤကွံာ်အနံၣ်ခံကထိ, ပုၤမၤလိၣ်ခရံာ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်တူၢ်လိာ်သကိးဝဲလၢကျဲတဘျီမ့ၢ်တဘျီ လၢယုၤ အတၢ်လိၣ်ဖျါကြးမ့ၢ်တၢ်အခါသ့ၣ် လၢခရံာ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလိၣ်. တၢ်နာ် လၢယုၤလိၣ်ဖျါ ထီၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအသး ဒီးအကျဲလၢပဂီၢ်န့ၣ်အိၣ်ဖျါလၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအဆိ ကတၢ်တဖၣ် ပူၤလိၣ်. ဟဲဒီဖျါလၢလံာ်စီဆံၣ်အလိၣ်လံၤတကကြၢ်, ယုၤဂ့ၢ်, ဒီးပုၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်အသီတကကြၢ် တဖၣ်လိၣ်. နာ်က့ပသ့ၣ်ညါ လၢတၢ်နာ်ပာ်တခါဇါ လၢပဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အံၤန့ၣ် တလၢပဲၤဘၣ်. ပကြးသ့ၣ်ညါလၢ ပထံာ်အါသ့ဖဲလဲၣ်လိၣ်. ဖဲပသ့ၣ်ညါအါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, ပကတဲသကိးတၢ်ဂ့ၢ်သၢခါ : တၢ်တခါ, ပကကွၢ် တၢ်သိၣ်လိ ဘၣ်ဃး တၢ်လိၣ်ဖျါလၢပုၤကိးကထံာ်သ့; ခံခါတခါ, ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်လိၣ်ဖျါလိၣ်လိၣ်ဆီဆီ; ဒီးသၢခါတခါ, ပကဃုကွၢ်ထံ တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢတၢ်လိၣ်ဖျါခံမံၤအံၤအဘၣ်စၢၤလိၣ်.

တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤထံၣ်သ့ **General Revelation**

ကျဲတၢ်လၢကစၢ်ယွၤလီၤဖျါထီၣ်အသးဆူဟီၣ်ခိၣ်ဖိအအိၣ်န့ၣ်ဖျါလၢ, “တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤထံၣ်အိၣ်သ့” လီၤ. ပသုတၢ်ကတိၤလၢ “ပှၤအါဂၤထံၣ်သ့” လၢကတဲဖျါယွၤအတၢ်လီၤဖျါထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဘၣ်တုၤသးအပူၤလၢပှၤကိးဂၤထံၣ်သ့ဒီး ဆူပှၤကိးကလုာ်ဒီးလီၤ. တဘျီတခါတၢ်ကိးစ့ၢ်ကိးအိၣ်လၢ “တၢ်လီၤဖျါခိၣ်န့ၣ်ဆၢ” ခိၣ်ဖျါတၢ်လီၤဖျါအံၤဟဲကဲထီၣ်အသးလၢ န့ၣ်ဆၢ မ့တမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တုၤလီၤ. လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအါတီၤသိၣ်လိပှၤလၢတၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤထံၣ်သ့လီၤ. အဒိ, ပထံၣ်န့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢ စံးထီၣ်ပတြၢၤ၁၉:၁-၆, မၤတၢ် ၁၄:၁၅-၁၇ ဒီး လံာ်မၤတၢ်၁၇:၂၆-၂၇. ဘၣ်ဆၢန့ၣ်က့တၢ်ကွဲး ဘၣ်ဃးတၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤ ထံၣ်သ့န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်အိၣ်လၢ လံာ်စီဆံၣ်အပူၤ ဖဲလံာ်ရိမ့ၤ၁၈-၃၂ န့ၣ်လီၤ. လၢပကကွၢ်သကိးလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိအံၤ ပတြၢၤတဲတၢ်ခံၤ : တၢ်တခါ, တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤထံၣ်သ့ အခၢၣ်သး; ဒီးခံမံၤတမံၤ, တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးထံၣ်သ့အတၢ်အိၣ်သးလီၤ.

တၢ်ဘၣ်စၢၤ **Medium**

တၢ်တပတီၢ်န့ၣ်, လံာ်စီဆံၣ်သိၣ်ပှၤလၢတၢ်ဘၣ်စၢၤ, တၢ်ပိးတၢ်လီၤ, မ့တမ့ၢ်လၢကကဲတၢ်ဆူပှၤ လၢပကန့ၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤဖျါ လၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တုၤခဲလၢာ်လီၤ. ပကကန့ၣ်သကိးစီၤပီလူး အတၢ်ကွဲးဖျါဖဲ လံာ်ရိမ့ၤ၁၈-၂၀ တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအတၢ်သးဒိၣ်ထီၣ်ဖျါလီၤလၢ မူခိၣ်... ယွၤ မၤဖျါထီၣ်အိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်လီၤ... အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, သ့ၣ်ညါအိၣ်လၢတၢ်မၤအသးတဖၣ်ဃိ(ရိမ့ၤ၁၈-၂၀). တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤတဲပှၤလၢကစၢ်ယွၤလီၤဖျါထီၣ်အသးခိၣ်ဖျါတၢ်ဘၣ်တုၤ, မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒ်အဝဲ ဖဲအံၤအသိး, “လၢတၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်အသိး” လီၤ. တၢ်လီၤဖျါဟဲခိၣ်ဆၢဖးဒိၣ်ဖးသ့ၣ်လၢ အဖျါလၢ မူကပိာ်လီၤဒီးခိၣ်ဖျါစ့ၢ်ကိးလၢတၢ်ဘၣ်တုၤအဆံးက တၢ်လၢပကကွၢ်လၢ ပမဲာ်ချံတဖျါ; နီၣ်ခိ, တၢ်လၢပန့ၣ်ပာ် ကီၤဒီးနီၣ်သးအတၢ်ထီၣ်တၢ်ဒူး လၢတၢ်ဘၣ်တုၤခဲလၢာ်အပူၤ, ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်မူဒၣ်လဲာ် - တၢ်ဘၣ်တုၤ ခဲလၢာ်မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်စၢၤမ့တမ့ၢ်ခၢၣ်စး လၢအလီၤဖျါထီၣ်ယွၤ အတၢ်လီၤဖျါလီၤ. မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤသးအူး လၢ, ခရံၣ်ဖိတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်ဟံးန့ၣ်ရိမ့ၤအဆၢဒိၣ်တၢ်ဒ်အမ့ၢ်န့ၣ်ဆၢ လၢဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအိၣ်လၢအခိၣ်ထံး ခိၣ်ဘိလီၤ. ပထဲကိးဂၤပသ့ၣ်ညါ လၢပှၤပှၤ, နီၣ်တဖၣ်, ကစၢ်တဖၣ်, ဒီး ပှၤမုၢ်ကနၢတဖၣ် ဆူပတၢ် ဆိကမိၣ်ဆူကစၢ်ယွၤအအိၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ပညီၣ်န့ၣ် ကွၢ်ကပာ်တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ် ဒ်ခူဝဲတဖၣ်, လီတဲစိ ကွဲၤဟူဖျါတဖၣ်, ဒီးပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအလုၢ်အလၢ်တဖၣ် ဒီးတထံၣ် တၢ်အံၤတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်ယွၤအတၢ်လီၤဖျါဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်ဒ်လၢပဂီၢ်လၢပကသ့ၣ်ညါလၢရိမ့ၤအဆၢဒိၣ်တၢ်အပူၤစီၤပီလူးတပာ်တၢ်လီၤဖျါလၢအမ့ၢ် တၢ်လီၤဖျါလၢအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတခါဒီးဘၣ်; အဝဲဟံးဃုာ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဘၣ်တုၤအသးလၢ အကဲထီၣ်အသးခိၣ်ဖျါ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်ဒူးအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲထံၣ်ဝဲလၢတၢ်အံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လီၤဖျါလီၤ. ဖဲပတဲဘၣ်ဃး တၢ်သးဘၣ်အၢလၢပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအလုၢ်အလၢ်ဟဲစိာ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်, စီၤပီလူးစံးဝဲပှၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်ထံၣ်တၢ် သးဘၣ်အၢအတၢ်မၤလၢ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိမၤတဖၣ်ဒီးန့ၣ်ပာ်ဘၣ်ဝဲယွၤအကျဲလီၤ. အဝဲကွဲးတၢ်ကတိၤတဖၣ်အံၤ ဖဲလံာ်ရိမ့ၤ ၁၈:၃၂ အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်လီၤဆဲး, ယွၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်, လၢပှၤမၤတၢ်ဒ်န့ၣ်သိးဂ့ၢ်သံ ဘၣ်ဆၢဒီး, မၤတၢ်န့ၣ်တဖၣ်, အခိၣ်တလိၣ်ဘၣ်အသးလၢပှၤလၢအမၤဝဲတဖၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ (ရိမ့ၤ၁၈:၃၂).

တၢ်ကွဲးသ့တဖၣ်အံၤပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်လီၤဖျါလၢပုၤကိးဂၤအဂီၢ်ခိဖျါပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးန့ၣ်ဆၢၣ်, တမ့ၢ်ထဲလၢန့ၣ်ဆၢၣ်လၢအဘၣ်တၢ်တုၤလီၤအိၣ်လၢအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်သ့ကွဲးဟူၣ်ဖျါ, ကွဲးဒီန့ၣ်တဖၣ်, ဝဲအ့ၣ်, တၢ်တုၤထီၣ်ဘိထီၣ်, ထံၣ်ဂၢၢ်ကိၢ်သဲး, ဟံၣ်ဖိဖိဖိအတၢ်အိၣ်မူ, တၢ်တုၤတၢ်ဖိတၢ်လၢ, ကသံၣ် ကသီ, တၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢ, ဒီးတၢ်အဂၤလၢပဂံၢ်ထီၣ်တလၢတဖၣ် မ့ၢ်တၢ်အဘၣ်စၢၤလၢအပၢ်ဖျါထီၣ်ယွၤအ တၢ်လီၤဖျါထီၣ်အသးလီၤ. ပပုၤပုၤလၢယွၤအတၢ်လီၤဖျါထီၣ်အမဲၣ်ညါတသ့ဘၣ်, အဝဲထီၣ်ဘိအိၣ်ဝဲတရံးပုၤလီၤ.

တၢ်ကွဲးအတၢ်ကွီၢ် **Content**

ခံတီၤတတီၤန့ၣ်, ပကြးမၤနီၣ်စ့ၢ်ကိးလၢလံာ်ရိမ့ၤအဆၢဒိၣ်တၢ်အပူၤ စီၤပီလူးပၢ်ဖျါထီၣ် တၢ်ကွဲးအတၢ်ကွီၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်လီၤဖျါလၢပုၤအါဂၤသ့ၣ်ညါအိၣ်လီၤ. ခဲအံၤ, လၢတၢ်ထံၣ်တကဟ့ၣ်န့ၣ်, စီၤပီလူးတပၢ်ဖျါလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢပုၤဂီၢ်မုၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်မနုၤတဖၣ်လၢ တၢ်လီၤဖျါလၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်လဲၣ်လီၤ. အဝဲတတဲဖျါဝဲရဲၣ်ပျီၣ်ဖျါလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ အိၣ်ဝဲလၢပုၤကညီလၢအအိၣ် လၢတၢ်လီၤလီၤဆီလိာ်သးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်လီၤဆီလိာ်အသးတဖၣ် လဲၤခိဖျါဘၣ်တၢ်လီၤဆီဒီးအတၢ်နၢ်ပၢ် ဘၣ်ဃးတၢ်လီၤဖျါလီၤဆီဝဲလီၤ. နၢ်သက့ဒ်န့ၣ်ဒီး, စီၤပီလူး တဲၣ်ပုၤလၢတၢ်လီၤဖျါန့ၣ်လီၤဖျါထီၣ်တၢ်ခံကလုာ်ဆူ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအအိၣ်လီၤ - ယွၤအသကဲးပဝဲဒီး ပမူပဒါလၢတၢ်အိၣ်မူထွဲ ကျဲလၢအဘၣ်လီၤ. လၢကျဲတဘိန့ၣ်, ဒ်စီၤပီလူးတဲလၢလံာ်ရိမ့ၤ ဝဲၤ၂၀ အသိး, တၢ်ဘၣ်တုၤလီၤဖျါထီၣ် - ပုၤထံၣ်ဘၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါဘၣ်တဖၣ် ထံထံဆဲးဆဲး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အစိထူအကမီၤယိာ်ဒီးအတၢ်ပွဲၤတၢ်ပွဲၤလီၤ. (ရိမ့ၤ ဝဲၤ၂၀) လၢတၢ်ကတီၤအဂၤတဘိ, ယွၤအသကဲးပဝဲလၢပထံၣ်အိၣ်လီၤလီၤတသ့တဖၣ် ပထံၣ်အိၣ်ခိဖျါအတၢ် ဘၣ်တုၤလီၤ. ပုၤတဂၤလၢလၢလၢအအိၣ်မူသးဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤသ့ၣ်ညါယွၤအကျဲအသကဲးပဝဲဒ်ဖျါ, ဒ်စီၤပီလူး ကွဲးဝဲဝဲ ရိမ့ၤဝဲၤ၁၉, “အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤမၤဖျါထီၣ်အိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်လီၤ.” အဒိန့ၣ်, ယွၤအတၢ်ဘၣ်တုၤဖိလၢဒုးသ့ၣ်ညါပုၤလၢယွၤအတၢ်ဖိတၢ်လၢလီၤလိာ်လီၤလဲး လၢအဒုးကမၤ ကမၢ်ပုၤ; အတၢ်ကဟ့ၣ်ကယာ်လၢတၢ်ဘၣ်တုၤအဂီၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဂုၤတၢ်ဝါ; အတၢ် ဘၣ်တုၤအလဲၣ်အထီၣ်န့ၣ် ပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဒိၣ်မုၢ်; တၢ်ဘၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ယိယိန့ၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ကူၣ်သ့ ကူၣ်ဘၣ်, ဒီးအစိအကမီၤလၢ အဖျါလၢန့ၣ်ဆၢၣ်အပူၤပၢ်ဖျါထီၣ်ယွၤအစိကမီၤလီၤ. လၢကျဲအဂၤတဘိန့ၣ်, အါန့ၣ်ဒ်အတၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်ယွၤအသကဲးပဝဲလၢ ပထံၣ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်, တၢ်လီၤဖျါ လၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့ကတီၤတၢ်ဒီးပုၤလၢ ပအိၣ်ဒီးမူဒါမနုၤတဖၣ်လၢယွၤအမဲၣ်ညါလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကန့ၣ်သကိး စီၤပီလူးအတၢ်ကွဲးလၢအဖျါလၢ ရိမ့ၤဝဲၤ၂၂ ဝဲအဝဲတဲဘၣ်ဃးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဒဲးဘးအဂ့ၢ် - အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်လီၤဆဲး, ယွၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်, လၢပုၤမၤတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးဂုၤသံဘၣ်ဆၢၣ်ဒီး, မၤတၢ်န့ၣ်တဖၣ်, အခိၣ်တလိာ်ဘၣ်အသးလၢပုၤလၢအမၤဝဲတဖၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.(ရိမ့ၤဝဲၤ၂၂) လၢတၢ်ကတီၤအဂၤတဖျါန့ၣ်, တၢ်အဖျါထီၣ်လၢတၢ်ဘၣ်တုၤအပူၤအါမံၤ ပၢ်ဖျါထီၣ်ပမူပဒါလၢပကဘၣ်မၤလၢယွၤ အမဲၣ်ညါလီၤ. အဒိန့ၣ်, ပနီၢ်ခိအက့ၢ်အဂီၢ်ဒ်ပိာ်ခွဲၤဒီးပိာ်မုၢ်လီၤဖျါထီၣ်လၢပမူပဒါအိၣ်လၢပိာ်ခွဲၤဒီးပိာ်မုၢ်ဘၣ်အိၣ်လိာ် အသးလီၤ. ဖိတဖၣ် အတၢ်သန့ၣ်အသးလၢမိာ်ပၢ်လီၤဖျါထီၣ်မိာ်ပၢ်အမူအဒါလၢကဘၣ် ကဟ့ၣ်ကယာ်ကွၢ်ထွဲ အဖိအလံၤ, ဒီးဖိလံၤအိၣ်ဒီးအမူအဒါလၢ ကဘၣ်ပၢ်ကဲမိာ်ပၢ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်တူၢ်ဘၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ဝဲ လီၤဒီးဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ လီၤဖျါထီၣ်ပမူပဒါလၢ ပကဘၣ်ဒုးန့ၣ်

တၢ်သးကညီၤလီၤ. ပကွၢ်တပူၤလၢလၢ, တၢ်ဘၣ်တ့ ကိးဃီၤပုၤဒုးန့ၣ်ပုၤလၢပအိၣ်ဒီးမူဒါ လၢပကဘၣ် မၤလၢပုၤအိၣ်လၢယွၤ အမဲၣ်ညါ ဒီဖျါတၢ်ဘၣ်တ့လီၤ. ခဲအံၤပမၤလိတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်လိၣ်ဖျါလၢ ပုၤအါကသ့ၣ်ညါဝဲသ့အလီၢ်ခံ, ပကကွၢ်သကိးတၢ်လိၣ်ဖျါ အကတခါ, လၢအမ့ၢ်, တၢ်လိၣ်ဖျါလီၤဆီလီၤ.

တၢ်လိၣ်ဖျါလီၤဆီ **Special Revelation**

တၢ်လိၣ်ဖျါဒ်အံၤတကလုာ်ဘၣ်တၢ်ကိးဒ်လၢတၢ်လိၣ်ဖျါ “လီၤဆီ” ဒီဖျါလၢတဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤဆူ ပုၤကိးကလုာ်လၢတၢ် လီၢ်ကိးပုၤဒဲးအဃိ, မ့မ့ၢ်တခါဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤဆူပုၤလီၤဆီ မ့တမ့ၢ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ တဖုတကရၢအဃိလီၤ. တၢ်လိၣ်ဖျါလီၤဆီ ကဲထီၣ် အသးအါဘျီလၢတၢ်စံၣ်စါတဲစါအပူၤ, သနၢ်က့လၢ ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ထံၣ်ယွၤလိၣ်ဖျါထီၣ်အသးဖျါရဲၣ်ဒီး လၢလၢပုၤပုၤလၢအဖိခါ, ယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်အပူၤလီၤ. ဧၤတြီၤ၁:၁-၃ ဟ့ၣ်ပုၤလံာ်အတက့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်ဘၣ်ဃးခရံၣ်ဖိအတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်လၢတၢ်လိၣ်ဖျါ လီၤဆီအဂ့ၢ်လီၤ - ယွၤကတိၢ်တၢ်ဒီးပၢၢ်သ့ၣ်လၢပုၤအါတိၢ်ဒီးအါကျိၤ လၢဝံတဖၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, လၢနံၤကတၢ်တဖၣ်အံၤ, ကတိၢ်တၢ်ဒီးပုၤ, လၢအဖိခါလၢအပာ်အိၣ်လၢပုၤန့ၣ်ဘၣ်သါတၢ်ခဲလၢာ်, ဒီးတ့ဟီၣ်ခိၣ်စ့ၢ်ကိး လၢအိၣ်လီၤ. အဝဲဒၣ်မ့ၢ်အလၢကပိၤအတၢ်ကပြုၢ်ကပြီၤ, ဒီးအကစၢ်မိၢ်ပုၤ အကွၢ်အဂီၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲး, ဒီးစိာ်ထီၣ်ကယဲၢ်တၢ်ခဲလၢာ်လၢအကလုာ်အစိအကမီၤ, ဒီးမၤစိကွံာ် ပတၢ်ဒဲးဘးလၢအ ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဝံၤဒီး, ဆုၣ်နီၤ လၢအတၢ်ကဟ့ၣ်ညါတကအစုထွဲလၢ တၢ်ထီၣ်ထီ (ဧၤတြီၤ၁:၁-၃) တချုးလၢခရံၣ်ဟဲလီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်, ယွၤလိၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒီးအကျဲလၢကျဲလီၤဆီ အါတိၢ်လီၤ. အဝဲကတိၢ် တၢ်ဒီးပုၤကညီၤလီၤ, ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်မံမိၢ်လီၤဆီ, အိးထီၣ်အဝဲသ့ၣ် အမဲၣ်ချံလၢကထံၣ်တၢ်ထံၣ်ဒီး ကတိၢ်တၢ်ဒီဖျါဝံတဖၣ်, ပုၤလုၢ်တၢ်အဒိၣ်တဖၣ်, စီၤပၤတဖၣ်, ဒီးခၢၣ်စး တဖၣ်လီၤ. သနၢ်က့တၢ်လိၣ်ဖျါခဲလၢာ်အံၤပထီၣ် သတြီၤအိၣ်ဒီးခရံၣ်လၢအမ့ၢ်ယွၤအဖိခါ အတၢ်လိၣ်ဖျါထီၣ် အသးလၢအလၢအပုၤဒီးအစိအကမီၤဒိၣ်တုာ်န့ၣ်ဘၣ်. ယုၣ်ဂ္ၤအတၢ်အိၣ်မူဒီးအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်မ့ၢ်ယွၤ အတၢ်လိၣ်ဖျါလၢအလီၤဆီအဆိကတၢ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဃိ, မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ဖဲပတဲလၢခရံၣ်ဖိ အယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ ပနၢ်လၢယွၤလိၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒီဖျါခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢပတၢ်အၢၣ်လီၤ ခရံၣ်မ့ၢ်ယွၤအတၢ်လိၣ်ဖျါလၢအဒိၣ်တုာ်န့ၣ် ဆုၢ်ပုၤဆူတၢ်အဒိၣ်ညါလၢ အရ့ဒိၣ်တဖၣ်လီၤ. သနၢ်က့လၢ ပတၢ်တိာ်တဖၣ်အပူၤ, တၢ်အဒိၣ်ညါအိၣ်အါကတၢ်ဒီး အဒိၣ်ညါအိၣ်အါကတၢ် မ့ၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤ ကစၢ်ယွၤကလုာ်ကထါလံာ်စိဆံ့မ့ၢ်ယွၤအတၢ်လိၣ်ဖျါလီၤ. ပုၤတကလၢလၢလၢအသ့ၣ်ညါဘၣ်ယုၣ်ဂ္ၤ, မ့တမ့ၢ်လၢအသ့ၣ်ညါရၢဘံလၢကိာ်ဖလုၣ်သးလၢအအိၣ်လၢ နံၣ်ယၤဖိၣ်တၢ်န့ၣ်, သ့ၣ်ညါလၢယုၣ်ဂ္ၤကွၢ်ထီၣ် ယွၤအကလုာ်ကထါ လံာ်စိဆံ့အလီၢ်လံာ်တကတြီၤ ဒ်အမ့ၢ်ယွၤအတၢ် လိၣ်ဖျါထီၣ်အသးလီၤလီၤဆီဆီလီၤ. အဝဲတသံကွၢ်ယွၤကလုာ်ကထါဘၣ်, မ့မ့ၢ်တခါဘၣ်လီၤအးလီၤအသးလၢာ်လၢာ်ဆုဆုလၢအပူၤ, ဒီးကိး ပုၤဂၤလၢကမၤဒ်သိးဒီးအိၣ်လီၤ. တၢ်အဒိၣ်လၢအမၤ တ့ၢ်ဝဲသိၣ်လိအပျဲၢ်အဘီၣ်ဒ်သိးကသန့အသးလၢ တၢ်မိၤရှုတုၤလံာ်မၤကံ လၢကဆုၢ်ပတၢ်ဆိကမိၣ်, ပတၢ်မၤ, ဒီးပတၢ်တူၢ်ဘၣ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၣ်, ဒ်ပသရၣ် ဖးဒိၣ်ယုၣ်ဂ္ၤ, ဖူအပုၤတၢ်မၤဖိတဖၣ်လၢကအိၣ်ဒီး တၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤ, ဒီးအတၢ်လိၣ်ဖျါ အံၤလၢဝဲပုၤဝဲဒီးဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢ လံာ်စိဆံ့အသိတကတြီၤအပူၤလီၤ. အဃိဒီး, ပုၤလၢအကွၢ်ထီၣ်တၢ် ဆူခရံၣ်အအိၣ်ဒ်တၢ်လိၣ်ဖျါလၢအဒိၣ်တုာ်လၢယွၤတဖၣ်ကဘၣ်မ့ၢ် ပုၤ တဖၣ်လၢအနၢ်တၢ်ဒ်အိၣ် ဒီးအးလီၤ အသးလၢတၢ်သိၣ်လိအပူၤဒီဖျါတၢ်တူၢ်လိာ်လံာ်စိဆံ့အလီၢ်လံာ်တကတြီၤဒီး အသိတကတြီၤဒ်ယွၤ အတၢ် လိၣ်ဖျါလၢအပုၤဂီၢ်မုၢ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤအဂီၢ်လီၤ.

ခဲအံပထံၣ်ဘၣ်လၢယုၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးခီဖျါအတၢ်တ့ၣ်ဒီးအကလုာ်ကထါ, ဝံဒီးပကကွၢ်သကိး တၢ်လီၣ်ဖျါ ခံမံၤအံၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်အသးလီၤ. တၢ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်အသးအံၤကမၤစၢၤပုၤလၢပကထံၣ်လၢ ပတၢ်ကြး ပာ်တ့ၢ် တၢ်လီၣ်ဖျါခံမံၤအံၤနီၣ်တခါဘၣ်.

တၢ်ဘၣ်ထွဲလီၣ်သး **Interconnections**

လၢတၢ်ကွၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤပကထဲသကိးတၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤ - တၢ်လၢအကကြၢ်လီၣ်သးလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢ ပုၤအါဂၤသ့ၣ်ညါဝဲဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီအဘၣ်စၢၤ; ဒီးတၢ်လီၣ်ဘၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါခံမံၤလၢအံၤအဂ့ၢ်လီၤ. အဆီပကကွၢ်သကိးတၢ်လၢအကကြၢ်လီၣ်အသးလၢတၢ်လီၣ်ဖျါခံမံၤလၢအံၤအဘၣ်စၢၤလီၤ.

တၢ်ကကြၢ်လီၣ်အသး **Overlap**

ပတဲတ့ၢ်လံတၢ်လီၣ်ဖျါခံမံၤအံၤလၢအခိၣ်တီၣ်ဒၣ်ဝဲစ့ၣ်စ့ၣ်အသး, ပလိၣ်ဘၣ်လၢပကတီၢ်နီၣ်လၢ တၢ်လီၣ်ဖျါ ခံမံၤအံၤဒီကကြၢ်လီၣ်အသးအဒိၣ်အမုၢ်လီၤ. ဒ်သးပကထံၣ်ဒီကကြၢ်အံၤ, ပကြးသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ် လၢအအိၣ် လၢတၢ်လီၣ်ဖျါခံမံၤလၢအံၤအပူၤလီၤ. လၢက့ၣ်တဘီၣ်န့ၣ်, ပထံၣ်လၢတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီလၢ လံာ်စီဆုံအပူၤ န့ၣ်ထိးဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤအါမံၤလၢအဒုးအိၣ် ထီၣ်တၢ်ခံခါလၢအတဒ်သးလီၣ်သးန့ၣ်က့ၣ်လီၤပလိၣ်လီၣ်သးလၢ တၢ်အဒိၣ်အမုၢ်ဒီးတၢ်ယိယိဖိ အဘၣ်စၢၤလီၤ. တၢ် ကွဲးတနီၤနီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဒိၣ်ဝဲထီဝဲတုၤဒၣ်လဲာ် ပုၤကွဲးတၢ်တက့ၢ်ကွဲးဝဲမ့တမ့ၢ်လဲၤခီဖျါဝဲယိယိဖိတသ့ဘၣ်, ဃုာ်ဒီးကစၢ်ယုၤအတၢ်ဆုၢ်လီၤ. လံာ်စီဆုံတနီၤ တၢ်ကွဲးလၢပုၤစၢၤကအဂီၢ် - အါန့ၢ်ပန့ၢ်ပၢၢ်တက့ၢ်လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လံာ်အနံၤယုၤလး, လံာ်ယါအ့ၤလး, ဒီးလံာ်လီၣ်ဖျါကမ့ၢ်လံာ်တဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအါအိၣ်ဒီးအဒိၣ်အယိာ်လီၤ. ပုၤလၢအ ကွဲးလံာ်တဖၣ်အံၤ န့ၢ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါခီဒီး တၢ်လီၣ်ဖျါလၢအဒိၣ်အမုၢ်တဖၣ်လၢအဝဲန့ၢ်ဘၣ်ဝဲထဲလၢအဂီၢ်လီၤလီၤဆီဆီ လီၤ. လၢတၢ်န့ၢ်အယိ, တၢ်ကွဲးဒ်အံၤပကယုၤန့ၢ်အမံၤလၢ, “တၢ်လီၣ်ဖျါလၢအလီၤဆီဒိၣ်မး” လီၤ.

အါန့ၢ်အန့ၢ်, တၢ်န့ၢ်ပၢၢ်လံာ်အဒိၣ်အမုၢ်လၢပန့ၢ်ပၢၢ်အါယိယိဖိတသ့ဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်မၤစၢၤလၢပက အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၢ်အိၣ်ဝဲလီၤ. အဒိန့ၢ်, လၢလံာ်စီဆုံအပူၤလံာ်တၢ်စံာ်စီတဲၤဒ်လံာ် တၢ်စီၤပၤ ခံစီၤပၤ မ့တမ့ၢ်လံာ်တၢ်သးခုကစီၣ်လံာ်လူၤက့ၢ်. ပုၤလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်အံၤဒုးန့ၢ်ဝဲဂ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်န့ၢ်ဘၣ် တၢ်ကွဲးအံၤ လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ကွဲးအဒိၣ်လီၤ. လံာ်စီၤပၤခံဘုၣ်ယၤထီၣ်အံၤစ့ၣ်စ့ၣ်ဒီး ယုၤအအစီၤပၤ တဖၣ်အလုၢ်အလၢလီၤ. စီၤလူၤက့ၢ်ယၤထီၣ်ပုၤအုၣ်အသးလၢအထံၣ်ဘၣ်ခရံၣ်တဖၣ်ဒီးကွဲးလံာ်တၢ်သးခု ကစီၣ်အလံာ် ဒ်ပုၤအုၣ်အသးတဖၣ်တဲအါအသးလီၤ. တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၢ်လီၤဆီတဖၣ်ဘၣ် တၢ်ပာ်ဖျိၣ်က့ၢ် အါလၢခံလၢယုၤအသးစီဆုံအတၢ်ပၢၢ်ဆုၢ်ပုၤကွဲးလံာ်စီဆုံတဖၣ်အံၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၢ် လၢတၢ်မနုၤတဖၣ်ဘၣ်လဲာ်ဒီး, ကဘၣ်ကျိၣ်ထံအတၢ်ကွဲးဒ်လဲာ်လီၤ, ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်လၢ ပထံၣ်အါယိယိဖိတသ့ဘၣ်လီၤ. အယိဒီး, လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤအဖီခိၣ်, လံာ်စီဆုံအပူၤ လံာ်တဖၣ်အံၤပာ်ဖျိၣ် တၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်ဒီးတၢ်ယိယိဖိလီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ်, လံာ်စီဆုံအါတီၤအိၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးလၢပုၤမုၢ်ဆုၢ်မုၢ်ဂီၤန့ၢ်ပၢၢ်သ့ ဘၣ်ဆၣ်ဟ့ၣ်တၢ်က့ၢ်ဘၣ်က့ၢ်သ့ဖးဒိၣ်လီၤ. အဝဲအံၤခီဖျါလၢသးစီဆုံဆုၢ်ပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်လၢကအိၣ်ဒီး တၢ်ထံၣ်န့ၢ်အဘၣ် လၢတၢ်လဲၤခီဖျါယိယိဖိအပူၤလီၤ. အဒိန့ၢ်, လၢလံာ်ကတီၢ်ဒိ ၃၀: ၂၅ ပုၤက့ၢ်ဘၣ်က့ၢ်သ့ ဖးဒိၣ်အံၤတဲဝဲ- တၢ်ဂီၤတြၢၤဒိတဆူၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ကတဲာ်ကတီၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လၢတၢ်ကိၢ်ခါလီၤ (ကတီၢ်ဒိၣ် ၂၅). တၢ်ကတီၢ်ဒိအံၤ မၤဆူၣ်ထီၣ်ပသးဒီးမ့ၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်တီၤလီၤ, သန့ၣ်က့ၢ်ပန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အစၢၤ ခီဖျါတၢ်ကွၢ်လိန့ၢ်ဆၣ်, ဒီးတမ့ၢ်လၢတၢ်ထံၣ်လၢညါခီအတၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်အအိၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယိဒီး, တၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီပာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်တဖၣ်လၢပညီန့ၢ်မၤဘၣ်ထွဲအါဒီးတၢ် လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤ ထံၣ်သ့, တၢ်လၢပုၤတက့ၢ်တက့ၢ်မၤနီၣ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤလီၤ. ပတဲစ့ၢ်ကိးသ့လၢလံာ် စီဆုံအတၢ် မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအါလၢ “တၢ်လီၣ်ဖျါလၢအလီၤဆီလၢပုၤအါဂၤ သ့ၣ်ညါသ့” လီၤ.

ခဲအံ၊ ဒ်တၢ်လီၤဖျါလီၤဆီအသိး၊ တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့အိၣ်စ့ၣ်ဒီးအတၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤလီၤ. လၢကျဲ
တဘီၣ်န့ၣ်, တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤသ့ၣ်ညါသ့အိၣ်ဒီးတၢ်အါမံၤလၢပှၤအါဂၤသ့ၣ်ညါသ့, ပှၤတဂၤ လၢလၢလၢ
ဟီၣ်ခိၣ်ချၢလၢအတၢ်သ့ၣ်ညါမ့တအါဒၣ်လဲၣ် သ့ၣ်ညါဝဲသ့လီၤ. ပှၤကိးဂၤဒဲးသ့ၣ်ညါလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤလဲၣ်ဝဲ,
ဒီးပှၤဝဲဒီးမူကပိာ် လီၤလီၤ. ဒီးပှၤကိးဂၤဒဲးတၢ်နီၣ်အတၢ်လဲၣ်ဒီဖျါဘၣ်ဃး အသးအခိၣ်ရှ့ၣ်လၢအတဲအိၣ်
တၢ်ဘၣ်တဘၣ်လီၤ. တၢ်လဲၣ်ဒီဖျါလၢပှၤအါဂၤသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤ လီၤဖျါထီၣ်ကစၢ်ယုၤဒီး ကျဲလၢပှၤ
ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်လီၤ. ပကယုၤသကိးတၢ်အံၤ အမံၤလၢ “တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤကိးဂၤဒဲးသ့ၣ်ညါဝဲအါမး”လီၤ.
လၢတၢ်ခၢၣ်သးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့လၢတၢ်ပိာ်ပိာ်ဒီးတၢ်လီၤလီၤလၢပာ်ဖျါ
ဃုာ်အသးလီၤ. တၢ်လဲၣ်ဒီဖျါတနီၤနီၤအံၤမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တုၤလၢပှၤထံၣ်အိၣ်သ့ထဲတနီၤ ဒီးပှၤတနီၤနီၤတထံၣ်
ဘၣ်အိၣ်ဘၣ် ဒီဖျါလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၤတဒဲးသိးလိာ်သးအဃိလီၤ. အဒိန့ၣ်, ကလံၤမုၢ်ဖးဒိၣ် ဟဲရံၤခွ
ဒုးန့ၣ်ယုၤအစိကမိၤဖးဒိၣ်လီၤ. သန့က့ပှၤတလဲၣ်ဒီဖျါဘၣ်ကလံၤမုၢ်ဟဲရံၤခွကိးဂၤဒဲးဘၣ်. ဟံၣ်မဲလယုၤ
ကစၢ်အထီဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်ယုၤအလၢကပိာ်, သန့က့ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအါဂၤတထံၣ်ဘၣ် ကစၢ်မဲလယုၤလၢ
အမဲာ်ချ့ဘၣ်. ဒီဖျါလၢပဝဲကိးဂၤပအိၣ်ဒီး တၢ်တလၢတပှဲၤအဃိ, တၢ်လီၤဖျါလၢ အမ့ၢ်န့ၣ်လၢပှၤအါဂၤ
ထံၣ်သ့ဒၣ်လဲၣ် ပတထံၣ်ဘၣ်ကိးဂၤဒဲးဘၣ်. လၢအကတၢ်လၢအအံၤတကပၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤဖျါ
လၢအလီၤလီၤလၢပာ်ဖျါဒီး, ဖဲပှၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ် သ့ၣ်ညါပလၢၢ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢ ကစၢ်ယုၤလီၤဖျါထီၣ်
လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်စ့ၣ်တၢ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အါပှၤန့ၣ်ဒၣ်လဲၣ်လီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအံၤ တဲလၢတၢ်လီၤဖျါ
လၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့န့ၣ်ပာ်ဃုာ်ဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ဒီးတၢ်လီၤဖျါလီၤဆီလီၤ. အဒိန့ၣ်, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်တနီၤလၢ
အတမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတဖၣ်ဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်လၢယုၤအိၣ်ထဲတကလီၤ. တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်အါဖု နီၤဖးပှၤပတီၢ်မုၢ်ဒီး
တၢ်စိတၢ်ဆံၣ်အကျဲ, လီၤပလိာ်ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်စ့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤသံပှၤကညီန့ၣ်ဘၣ်တၢ်တြီအိၣ်လၢ
တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်အါမးလီၤ. တၢ်မၤတၢ်တီၤတၢ်လီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပတြၢအိၣ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ် အါဖုလီၤ.
လၢပှၤလၢလံာ်စိဆံၣ်အစါအဆၢကတီၢ်, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်အါဖုလီၤကလိာ်အသးဒီးတၢ်န့ၣ်လၢ ပထံၣ်လၢ
လံာ်စိဆံၣ် အပူၤတဆံးတစ့ၤဘၣ်. ဒီးတုၤမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဒၣ်လဲၣ်, မံးရှ့ၣ်န့ၣ်တဖၣ်တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢ
ပှၤဂီၢ်မုၢ်တနီၤလၢတၢ် သးခုကစိၣ်လဲၣ်တတုၤဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၣ်လီၤပလိာ်ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်န့ၣ်လီၤ.
လၢဒ်အံၤအဃိ, ပကတဲ သကိးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်, “တၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်”လီၤ. အဃိ, ဖဲပကွၢ်
တၢ်လီၤဖျါလီၤဆီဒီးတၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤန့ၣ်, ပကြးသ့ၣ်နီၣ် တၢ်ခံမံ
လၢပညီန့ၣ်သးပှၤနီၣ်အိၣ်လီၤ. လၢတကပၤန့ၣ်, ပကြးသ့ၣ်နီၣ်လၢယုၤကလုာ်ကထါ သိၣ်လိပှၤတၢ်တနီၤ
လၢအတမ့ၢ်ထဲပှၤ စ့ၤကတီၢ်မ့တမ့ၢ်ပှၤတသ့ၣ်ညါဘၣ်တသ့ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်သိၣ်လိစ့ၢ်ကိး ပှၤလၢ
ယုၤအစိကမိၤ လၢပှၤအါဂၤ သ့ၣ်ညါဒီးဘၣ် တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၣ်သ့ဒီဖျါတၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့လီၤ.
လၢတၢ်အံၤအဃိပကွၢ်ထီၣ် တၢ်ဆူလံာ်စိဆံၣ်အအိၣ်ဒ်လံာ်လၢအအိၣ်ဒီးအစိအကမိၤအသိး, တမ့ၢ်ထဲ
လၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သကဲးပဝးလၢ အဂ့ၢ်အလံာ်ဇၢဘၣ်, မ့မ့ၢ်တစိမ့ၢ်လံာ်လၢအထိးဘၣ် စ့ၢ်ကိး
တၢ်စံၣ်စါတဲစါဒီးစဲအ့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ထံၣ်အကတမံၤန့ၣ်, ပကြးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလၢ တၢ်လီၤဖျါလၢ
ပှၤအါဂၤထံၣ်သ့အိၣ်ဒီး တၢ်သိၣ် တၢ်သီအါမံၤ လၢပညီန့ၣ်ပာ်ဃးအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤလီၤ. အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်,
ဖဲပမၤလိသကိးတၢ်မၤလိတဖၣ်အံၤ, ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအါမံၤ လၢအအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤ
ဟဲဖျါထီၣ်လၢတၢ်လီၤဖျါ အန့ၣ်ဆၢၣ်/တၢ်လၢ ပှၤဂၤထံၣ်သ့အပူၤလီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤအဃိပကြးကွၢ်တၢ်
လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့အံၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲး လၢယုၤအတၢ်ဆ့ၢ်ပကျဲလၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢအဘၣ်ဃး
ဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်လီၤ. ခဲအံၤပအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢတၢ်လီၤဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့ ဒီးတၢ်လီၤဖျါ
လီၤဆီခံမံၤလၢာ်ဟ့ၣ်ပှၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်လိဝံၤဒီး, ပကြးကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤတမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်သံကွၢ်
တဖၣ်အံၤလီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိပလိာ်ဘၣ် တၢ်လီၤဖျါခံမံၤလၢာ် လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအဂီၢ်လဲၣ်? တၢ်လီၤဖျါခံမံၤ
အံၤဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မနုၤတဖၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအကံၢ် အစိအပူၤလဲၣ်လီၤ.

တၢ်လိာ် **Need**

လၢကျဲတၢ်န့ၣ်, ပလိာ်ဘၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢအလီၤဆီဖျါလၢအဒိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့လၢ ကျဲအါဘီၣ်လီၤ. တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီမ့ၢ်ဒီးသိးကတဲလီၤဆီ, ရဲပှၤဒီးကလိာ်ဖျါယွၤဒီးအကျဲအါန့ၣ်ဒီး တၢ်လိာ်ဖျါလၢ ပှၤအါဂၢၤသ့ၣ်ညါသ့လီၤ. ဒ်ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီညါတဖၣ်ဃုသ့ၣ်ညါဝဲလၢန့ၣ်လၢအဆံတဖၣ်အသိး, ကစၢ်ယွၤ ဟ့ၣ်လီၤတၢ်လိာ်ဖျါ လၢအလီၤဆီဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤသ့ၣ်ညါသ့ၣ် ဖျါလၢန့ၣ်ဆၢၣ်ဆူစီၤအဒၣ်ဒီး နီၣ်အံၣ်အုအဒိၣ်တချးလၢအလီၤ ကမၣ်ဒီးဒၣ်လဲာ်လီၤ. ဒီဖျါလၢနီၣ်အံၣ်အုဒီးစီၤအဒၣ်ဒီး အတၢ်ဒီးဘး တအိၣ်ဒီးအဆိ, အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ညါယွၤဒီးယွၤအကျဲ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ကွၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်တ့အခါလီၤ. သနာ်က့ တချးလၢတၢ်ဒီးဘးဒၣ်လဲာ်, ယွၤဂ့ၢ်ပီညါတမ့ၢ်ထဲတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်တ့ လၢအတပာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါ လီၤဆီဘၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ကတိၤလီၤဆီဆူစီၤအဒၣ် ဃုာ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိလၢ အလီၤတံၢ် လီၤဆဲး လၢအကတဲဘၣ်ဃး သ့ၣ်လၢအသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အာအဂ့ၢ်, လၢကကွၢ်ထွဲတၢ်သ့ၣ်အလီၤ, ကလဲၤစ့ၢ်ကိးဆူတၢ်သ့ၣ်အချၢ, ဒီးကပၤစ့ၢ်ကိးတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢခဲလၢာ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၣ်, ဖဲတၢ်ဒီးဟဲဆူ ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်, တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီစ့ၢ်ကိးတဲဒၣ်ယွၤအတၢ်ကတဲာ်ကတိၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့မ့ၢ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢ ပဝဲကိးဂၤပအိၣ်လၢယွၤအတၢ် စံၣ်ညိာ်အဖီလၢဘၣ်ဆၢၣ်, ထဲတၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်လၢခရံၣ်အပူၤလီၤ. လီၤဆီဒၣ်တၢ် ဖဲပလီၤတဲာ်လၢ တၢ်ဒီးဘးအပူၤန့ၣ်, တၢ်အကတိၢ်လၢပကသ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပီညါလၢတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤသ့ၣ်ညါဝဲ အဖီခိၣ်န့ၣ်, တဘျီတခိၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်ဆၢၣ်, ကဘၣ်တၢ်ဆုၢ်အီၤလၢတၢ်လိာ်ဖျါ လီၤဆီလီၤ. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒ်န့ၣ်ဒီးပကထံၣ်ကမၣ်ယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါလၢတၢ်ဘၣ်တ့အပူၤလီၤ. ဃုာ်ဒီး ပတၢ်သ့ၣ်ညါလၢပလိာ်ဘၣ်လံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်, ပကြးကွၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤသ့ၣ်ညါဝဲလီၤ. ထဲပသ့ၣ်ထီၣ်ပယွၤဂ့ၢ်ပီညါလၢလံာ်စီဆံၣ်တမံၤဇၢတလၢတပှဲၤဘၣ်လဲာ်? ဘၣ်မနုၤအဆိပလိာ်ဘၣ် စ့ၢ်ကိးတၢ်လိာ်ဖျါ လၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့လၢကမၤစၢ်ပှၤလဲာ်? ခဲအံၤ, ဒ်ပတဲတ့ၢ်အသိး, ပတဲတဲတၢ်လိာ်ဖျါ အဂ့ၢ်, တၢ်လိာ်ဖျါ လၢန့ၣ်ဆၢၣ်ဂ့ၢ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢအလီၤဆီဂ့ၢ်, လၢအတပာ်ဃုာ်ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါ န့ၣ်ဘၣ်. သနာ်က့ တဘျီဃီန့ၣ်, ပကြးသ့ၣ်ညါလၢလံာ်စီဆံၣ်တဲတၢ်လီၤလီၤထဲဆူတၢ်ဂ့ၢ်တနီၤနီၤဇၢ, ဒီး လံာ်စီဆံၣ်တဲစ့ၢ်ကိး တၢ်တနီၤလၢအလီၤလီၤဆီဆီဖဲပမ့ၢ်ထီၣ်သကြီၤအီၤဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလၢ ပှၤအါဂၢၤထံၣ် သ့ၣ်ညါဝဲသ့လီၤ. တၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်ဟ့ၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢကြးအိၣ်ဒီး တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီဒီးသိး အတၢ်ဘၣ်ထွဲ ကအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးကပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢပမၤလိတ့ၢ်လံာ်လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်, တၢ်အိၣ်သး လၢတၢ်လိာ်ဖျါလၢ ပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အယဲၤလၢ အဒုးစဲးဘူးတၢ်ဘၣ်ထွဲ လိာ်သးလီၤ. တၢ်လၢတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့အံၤအိၣ်ဒီးအကျဲအသနူခံဘီလီၤ. လၢကျဲတဘျီန့ၣ်, တၢ်လၢ ပမၤလိန့ၣ်လၢတၢ်လိာ်ဖျါလၢပှၤအါဂၢၤထံၣ်သ့မၤစၢ်ပှၤလၢပကန့ၢ်ပာ်တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီန့ၣ်လီၤ. ပဆိကမိၣ် သကိးလၢကျဲဒ်အံၤ. ပဝဲကိးဂၤပသ့ၣ်ညါလၢပှၤတဂၤကြးဖးလံာ်သ့, မ့တမ့ၢ်ကြးန့ၢ်ပာ် တၢ်ကလုာ်ကတိၢ်, ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢလံာ်စီဆံၣ်ပာ်ဖျါလီၤ. သနာ်က့မ့ၢ်ပဖးဒီးန့ၢ်ပာ် တၢ်ကတိၢ် အကျိာ်ဒီဖျါပအိးထီၣ် ဖးယွၤအကလုာ်ကထါလၢအတပာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါ လံာ်အဂၢ တဖၣ်အိၣ်ပှၤဂၤလဲာ်? တၢ်စံးဆၢလၢတၢ်သံကွၢ်တဘျီအံၤ “နီတဂၤဘၣ်” လီၤ. ပဝဲအါဂၤပမၤလိန့ၢ် ကျိာ်ဒီဖျါပှၤလၢအကွၢ်ထွဲပှၤအအိၣ်, ဃုာ်ဒီးတၢ်မၤစၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်ဒီး အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ တဖၣ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ဘၣ်တ့သးအပူၤလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးပမၤလိ န့ၢ်တၢ်ဖးလံာ်လၢကျဲဒ်အံၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.

ဖဲပမာလိန့ၣ်ကျိၣ်ကျဲတဖၣ်လၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့/န့ၣ်ဆၢၣ်အတၢ်လီၣ်ဖျါဝံၣ်မးဒီးပကလဲၤဆူတၢ်အိးထီၣ်မၤလိယွၤအကလုၣ်ကထါလီၤ. အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်ပတၢ်သန့ပသးလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့န့ၣ်ယီၣ်န့ၣ်ဒီး တၢ်မၤလိန့ၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤတက့ၢ်လီၤ. န့ၣ်ဆၢၣ်အတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့မ့တအိၣ်ဒီးလံာ်စီဆုံန့ၣ်ဟဲအိၣ် ထီၣ်တသ့ဘၣ်. ပှၢကျိၣ်ထံလံာ်စီဆုံတဖၣ်မၤလိန့ၣ်တၢ်ကျိၣ်ထံလံာ်စီဆုံ; ပှၢလၢအစဲးကျဲးလံာ်တဖၣ်စဲးကျဲးဝဲ; ပှၢလၢ အထူးထီၣ်လံာ်တဖၣ်ထူးထီၣ်ဝဲ; ခဲလၢာ်ဟဲဒီဖျါအသးလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်အံၤ, ပကြၢးထံၣ်လၢ တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့အံၤအရ့ဒိၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲမၤစၢၤပှၢလၢပကမၤလိတၢ်လီၣ်ဖျါ လီၤဆီလီၤ. လၢတၢ်ထံၣ်အဂၢတမံၤ, တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၢ်အိၣ်လၢပကမၤလိဒ်သိး ပကသ့အိၣ်မူထွဲဒ်လံာ်စီဆုံအသိးလီၤ. အဒိန့ၣ်, လံာ်စီဆုံတဲပှၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ဒီးဟ့ၣ်ပှၢကျဲလၢအဂ့ၢ် လၢပကအိၣ်မူ မၤထွဲအဂီၢ်လီၤ. သန့က့, လၢပကပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ် တဖၣ်အံၤကန့ၢ်အဂီၢ်ပကြၢးသ့ၣ်ညါ တၢ်ဘၣ်တ့အဂ့ၢ်ဒ်သိးပပာ်ဖျါ လၢတၢ်အိၣ်မူကသ့အဂီၢ်လီၤ. လံာ်စီဆုံတဲပှၢလၢတၢ်ကဘၣ်အဲၣ်အမါ, သန့က့လၢ လၢတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်လၢပတၢ်အိၣ်မူမ့ၢ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢပအိၣ်မူ ထွဲအဂီၢ်ပဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့လီၤ. တမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်? မါမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်? ပကြၢးသ့ၣ်ညါ စ့ၢ်ကီးလၢမါဒ်လဲၣ်တကလုၣ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးဒ်လဲၣ်တကလုၣ်န့ၣ်ပကဘၣ်ပာ်ဖျါပတၢ်အဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါ လၢဒ်အံၤအသိး, တၢ်အိၣ်မူထွဲဒ်လံာ်စီဆုံသိၣ်လိအသိးန့ၣ်ထီၣ်တဲသန့အသးလၢယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါ ဒီဖျါန့ၣ်ဆၢၣ်န့ၣ်လီၤ. အသိးဒီး, ပထံၣ်လၢယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့ဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလၢအလီၤဆီ, န့ၣ်အဝဲမ့ၢ်လၢ လၢပကထံၣ်န့ၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါဒီဖျါလၢအတၢ်ဘၣ်တ့ဒီဖျါလၢလံာ်စီဆုံလီၤ. တၢ်လီၣ်ဖျါခဲမံၤအံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢပမၤလီၤဖးသ့ဘၣ်. အိၣ်ဆၢထၢၣ်ဒၣ်ဝဲထဲတခါတသ့ဘၣ်. ကစၢ်ယွၤဖူလံတၢ်လီၣ်ဖျါအံၤလၢ ပကဘၣ်ဟံးဃာ်တၢ်လီၣ်ဖျါခဲမံၤ လၢာ်အံၤလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ. ပထံၣ်န့ၣ်လံာ်လၢကဝဲခရံၣ်တဖၣ်ပကြၢးထံၣ်ယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်သးဒီဖျါ တၢ်လၢပှၢအါဂၢထံၣ်သ့ဒီး တၢ်လီၣ်ဖျါ လီၤဆီဒ်သိးသိးဝံၣ်ဒီး ပကလဲၤဆူ တၢ်ဂ့ၢ်အသိတခါ - ပကန့ၢ်ပာ်ဖျါတၢ်လီၣ်ဖျါဒ်သိးပကန့ၢ်ဘၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါ အကံၢ်အစီဒ်လဲၣ်?

တၢ်န့ၢ်ပာ်ဖျါတၢ်လီၣ်ဖျါ Understanding Revelation

တၢ်လၢပကပဲာ်ထံၣ်နီၤဖးအိၣ်ဖဲအံၤလီၤ. ဒ်ပှၢတကဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်တခါ, ဒီးနဲန့ၣ်သ့အိၣ်ဒ်လဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါအသိး, မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါလၢယွၤဟ့ၣ်ပှၢအတၢ်လီၣ်ဖျါ, ဒီးမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အဂၢတခါလၢ ပသ့အိၣ်ဘၣ်ဘျီဘၣ်ဒါလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤဒ်လဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အဂၢတခါလီၤ. ခဲအံၤ,လံာ်ရီၤမ့ၢ်အဆၢဒိၣ်တၢ်သိၣ်လိပှၢလၢ ယွၤလီၣ်ဖျါထီၣ် အသးလၢတၢ်ဘၣ်တ့အပူၤဃုာ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်လီၤဆဲး လၢပှၢခဲလၢာ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ဒ်အမ့ၢ်ကစၢ်လၢပကြၢးဘူၣ် ထီၣ်ဘါထီၣ်အိၣ်ဒီးပမ့ၢ်ထီၣ်ဒါအိၣ်န့ၣ်ပကဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဖီလၢလီၤ. သန့က့, ပကန့ၢ်ပာ်ဖျါတၢ်လီၣ်ဖျါလၢ ပှၢအါဂၢထံၣ်သ့ဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီအါန့ၢ် တၢ်ထံၣ်ခိၣ်ထံးတဖၣ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအညီဘၣ်; မ့ၢ်ကျဲလၢအဘၣ်ဘူလီၤ. ဒ်သိးပကန့ၢ်ပာ်ဖျါတၢ်လီၣ်ဖျါအံၤ, ပကဆီကမိၣ်ကွၢ်ထံတၢ်လၢအကနဲၣ်ပကျဲသၢဘိ- တၢ, ပကဃုဃိထံ တၢ်ဒဲးဘးလၢအတြီပကျဲ; ခံ, ပကဃုသ့ၣ်ညါယွၤအသးစီဆုံလၢအကမၤကပီထီၣ်ပသး ; ဒီးဝံၣ်န့ၣ် သၢ, ပကွၢ်တၢ် အစၢလၢအဒုးဆူၣ်ထီၣ်ပှၢလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါ အပူၤလီၤ. ပကကွၢ်အဆီကတၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဒဲးဘးလၢအတြီ ပကျဲဖဲပဃုကျဲလၢပကန့ၢ်ပာ်ဖျါအတၢ်လီၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒဲးဘးလၢအတြီပကျဲ Hindrance of Sin

မိုးတင်လှအလီသားအား , လာပကဘဉ်သွဉ်ညါလာတင်ဒဲးသးအိဉ်လာပှဟီဉ်ခိဉ်ဖိအပူနးတုဒဉ်လဲဉ်
ယွာမ့တမာဃုဉ်ဒီးပဲတုဂ်ပှန့ဉ်,ကပထီဒါအတင်လီဉ်ဖျါလာပဂံပဘါခဲလာဉ်လီဉ်. ကစဂ်ယွာအဘျူအဖျိဉ်
လာပှကိးဂါ အဂီဉ်ဒီးအဘျူးအဖျိဉ်လီဉ်ဆီမ့တအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်ပတင်ကျဲးစးလာပကသွဉ်ညါဒီး မာအါထီဉ်
ပယွာဂုဂ်ပိညါန့ဉ်မ့ကလီကလီလီဉ်. လာယွာဂုဂ်ပိညါလာပှဂါအတင်ကတိအကျိဉ်န့ဉ် တင်ကီတင်ခဲအံ
တင်ကိးအီလါ, “တင်ဆိကမိဉ်လာအပှဲ ဒီးတင်ဒဲးဘး ,” ဒီးတင်ကတိအံဟဲလီဉ်စာဟးလှဉ် အတင်
ကတိ, နီးစ်လီဉ်. လာပကအိးသလဲပကခိဉ်န့ဉ်လာ အပှဲဒီးတင်ဒဲးဘးအံ, ပကကွဂ်သကိးအဆိကတင်
လာတင်ဒဲးဘး မာခဲလီဉ်ပခိဉ်န့ဉ်လာ ပကထံဉ်တင်လီဉ်ဖျါလာပှကိးဂါထံဉ်ဒ်လဲဉ်, ဝံဒီးမာခဲလီဉ်ပခိဉ်န့ဉ်
လာပကထံဉ်တင် လီဉ်ဖျါလီဉ်ဆီဒ်လဲဉ်လီဉ်.

တင်လီဉ်ဖျါလာပှကိးဂါထံဉ်သ့ **General Revelation**

ပှလာဟီဉ်ခိဉ်အံတဂါလင်လင်မ့သွဉ်ညါလာတင်လီဉ်ဖျါဒီဖျါန့ဉ်ဘဉ်ဆဉ်, တင်ဒဲးဘးမာခဲလီဉ်အမဲဉ်
ဒ်သိးအကပာ်သဒါတင်လာပသွဉ်ညါဒီးမာဘျိဉ်ပမဲဉ်ဒ်သိးပသုတထံဉ်တင်လီဉ်ဖျါဒီဖျါန့ဉ်တဂုလီဉ်.

လာလံဉ် ရိမ့ဒးခဂ အပှ,
စီဉ်လူးတဲဝဲပှတစုဂ်က့န့ဉ်က့တင်တဖဉ်ဟံးဃာ်တင်မ့တင်တီတင်တီတင်လီဉ်အပှ “မာဘာကွံဉ်
တင်မ့တင်တီလာတင်ဂံခဲးဘါစဉ်ဒဲလီဉ်.” လာတင်ကတိအဂါတဖျါဉ်,
တင်ဒဲးဘးမာလီဉ်ဘာတင်မ့တင်တီလါ အဖျါရဲရဲခီဖျါတင်ဘဉ်တုလီဉ်;
ပထီဒါဒီးဟးသဒဉ်ကွံဉ်တင်လီဉ်ဖျါလာပှအါဂါထံဉ်အီသ့လီဉ်. စီဉ်လူးတဲစုဂ်ကိးဝဲလါ
ပှလာတစုဂ်က့န့ဉ်က့တင်တဖဉ်တထံဉ်တင်ဂုလာန့ဉ်လီဉ်ဖျါဝဲသတးဒီး , ကစဂ်ယွာဟ့ဉ်လီဉ်ကွံဉ်အီ
“အိဉ်ဒီး အသးကလုဉ်ကလီဉ် ရိမ့ဒးခဂ”
“ဆူတင်တကဆီအပှ,” “ဒ်သိးအကမာဟးဂါလီဉ်အနီဉ်ခိဉ်ဒဲဒီးအလာကပီလီဉ်.”
တင်ကလုဉ်ကလီဉ်ဒီးတင်တလာတပှဲမာပှဲပသး , အဃိဒီးမာဟးဂါကွံဉ်ပတင်ထံဉ်လီဉ်. တမ့လာပတထံဉ်
တင်မ့တင်တီလာအအိဉ်လာန့ဉ်အတင်လီဉ်ဖျါအပှဘဉ်, အနီဉ်ကီဉ်န့ဉ်ပထံဉ်လီဉ်. မ့သနင်ကုဒ်န့ဉ်ဒီး,
ပတအိဉ် ဒီးတင်ဘျူးတင်ဖျိဉ်ဘဉ်အမဲဉ်ညါ,
တင်မ့တင်တီလာအအိဉ်လာန့ဉ်အတင်လီဉ်ဖျါအပှန့ဉ်ပဒုးကဲထီဉ်အီလာပနီဉ်
ကစဉ်ဒဲအတင်သ့ဉ်လီဉ်သးကွံအတင်သးလီဉ်. ပကိးတင်မ့တင်တီလာတင်လီဉ်တင်ဂု,
ဒီးလာတင်လီဉ်တင်ဂုလာ တင်မ့တင်တီလီဉ်; ပကိးတင်အါလာတင်ဂု, ဒီးတင်ဂုလာတင်အါလီဉ်.
ဖဲထံဉ်တင်ဒဲးဘးမာဟးဂါပတင်သ့တင်ဘဉ် လာပသ့သ့ဆိးကါတင်လီဉ်ဖျါလာန့ဉ်န့ဉ်, ပ
ကားကွံဉ်က့ဆူတင်လီဉ်ဖျါလီဉ်ဆီလီဉ်. တင်ဒဲးဘးမာဘဉ်ဒိပတင်ထံဉ် ဘဉ်ဃးတင်လီဉ်ဖျါလီဉ်ဆီဒ်လဲဉ်,
လီဉ်ဆီဒ်တင်လီဉ်ဖျါလာယွာလီဉ်ဖျါထီဉ်အီလာလံဉ်စီဆုံအပှဒ်လဲဉ်လီဉ်.

တင်လီဉ်ဖျါလီဉ်ဆီ **Special Revelation**

လံဉ်စီဆုံတဲပှလာပှဟီဉ်ခိဉ်ဖိလာအပှဲဒီးတင်ဒဲးဘးအံထီဒါလံဉ်စီဆုံအတင်သိဉ်လိဖဲအတင်အိဉ်မူတအိဉ်
ဒီးယွာအတင်သးကညီအခါလီဉ်. ယုဉ်ဂူးမာလီဉ်ဘဉ်ဃးတင်ဂုအံဖဲ လံဉ်ယါဟဉ်ဂး၃၉-၄၀,
ဖဲအဝဲတဲဘဉ်ပှဖာ ရံဂဲတဖဉ်လာအနီဉ်ပဂါကမဉ်လံဉ်စီဆုံအလီဉ်လံတကကြူဂါလီဉ်.
ဒီးစီဉ်ပုးတရူးတဲစုဂ်ကိးစီဉ်လူးအတင်ကွဲးတမံဉ်ဖဲ ၂ပုးတရူး၃း၁၅-၁၆,
ဖဲအဝဲတဲဘဉ်ပှဂါမ့တဖဉ်လာအကျိဉ်ထံကမဉ်စီဉ်လူးအတင်ကွဲးဒ်အဝဲသ့ဉ်မာလီဉ်တင်လံဉ်စီဆုံ

အဆာလာအကတတီအသိးလီ၊ မ့တမ့ယွအတၢ်သးကညီဘၣ်န့ၣ်၊
ပှဟီၣ်ခိၣ်ပိလာအပှၢ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးကျိၣ်ထံ ကမၣ်ယွအကလုၢ်ကထါလီ၊
တၢ်ကီတၢ်ခဲတမံအံၤတမ့ၢ်အိၣ်ထဲလာပှတစူၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်အကျါဘၣ်; တၢ်အံၤအိၣ်စ့ၢ်ကီးလာပှတစူၢ်
က့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်အကျါစ့ၢ်ကီးလီ၊ ပကဟံးန့ၢ်အဒိတခါလာတၢ်ဆီၣ်ထွဲက့ၢ်အဂ့ၢ်လီ၊ ဖဲန့ၣ်ယာယာဖှိၣ် ၁၇,
၁၈, ၁၉ န့ၣ်၊
ပှယူရပုၤဖိဒီးပှအမဲရကၢဖိလာအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါပှၢ်ဂၤလာအန့ၢ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ထွဲတၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်လဲ
န့ၣ်? တၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးသ့လၢကျဲၣ်လဲန့ၣ်? ပှၤခရံၣ်ဖိသ့ကမၣ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလာကျဲၣ်လဲန့ၣ်?
တၢ်စံးဆာတခီ မ့ၢ်တၢ်ဒဲးဘးမၤဘၢပမဲာ်ဒ်သိးကထံၣ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီ၊
ပဘၣ်သ့ၣ်ညါလၢပတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢတၢ် သ့ၣ်ညါလံာ်စီဆံၣ်ထီထဲလဲန့ၣ်၊
ယိာ်ထဲလဲန့ၣ်န့ၣ်တမၤစၢပှၤလၢပကထံၣ်ထဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်. တၢ်ကူၣ်သ့ထီဒၣ်လဲာ်
ဆိတလဲမၤတုၤတီတၢ်လီၣ်ဖျါလီဆိလၢပထံၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အပှၤသ့လီ၊
ဒ်ပသ့ၣ်ညါပတၢ်တလၢတပှၢ်ဒီးပတၢ် ထံၣ်တခီတၢ်န့ၣ်, ပဒ်ဟးဆဲးတၢ်ဆှာကမၣ်အံၤလီ၊
ဘၣ်ဆၣ်ပဝဲကီးၤပကသံဃုာ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါလၢပဖးကမၣ် ထံၣ်ကမၣ်လံာ်စီဆံၣ်တတီမ့ၢ်တၢ်တီလီ၊
ပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးလၢအပှၢ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးတဲပှၤတၢ်ကီတၢ်ခဲအါမၤလၢပလဲၤနီဖျါဖဲပမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢ
ယွအတၢ်လီၣ်ဖျါအပှၤလီ၊ လံာ်စီဆံၣ်ယွၤကလုၢ်ကထါဒီးတၢ်ဘၣ်တ့ၣ်ခါလၢာ်ပာ်ဖျါထီၣ်
ကစၢ်ယွၤဒီးယွၤအကျဲလၢ

ပရိတ်၊ သနပ်ကုပဝဲလၢအကကျိးထံယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါတဖၣ်ပမ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိလီၤ. ထီၣ်ပတနၢ်ပၢၢ်အတၢ်
လိာ်ဖျါထီၣ်သးလၢလံာ်စီဆံ့မ့ၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်.
အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လီၤသးအုးနီၢ်ကီၢ်ဖဲပမၤလိယွၤဂ့ၢ် ပိညါလၢဟီၣ်ခိၣ်လၢအလီၤကမၣ်တဘျီအပူၤလီၤ.
ခဲအံၤပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒဲးဘးလၢအမၤဘၣ်ဒိပတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢပကထံၣ်န့ၢ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢန့ၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်
လိာ်ဖျါလီၤဆီလၢလံာ်စီဆံ့ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပ
ကးကွၢ်တရံးဃီၤဆူပတၢ်န့ၢ်ပၢၢ်လၢတၢ်လိာ်ဖျါအဂ့ၢ်အကျိၤလၢအဘၣ်
လၢအမ့ၢ်ဝဲ-ယွၤအသးစီဆံ့အတၢ်ဟဲမၤကပီၤထီၣ်ပသးလီၤ.

Illumination of the Holy Spirit

ညီၣ်န့ၢ်န့ၢ်ပဝဲခရံၣ်ဖိတဖၣ်ပတနၢ်ပၢၢ်တၢ်အဒိၣ်အယိာ်လၢအတဲပုၤယွၤဂ့ၢ်ပိညါနီၢ်နီၢ်န့ၢ်ဟဲလၢတၢ်လိာ်ဖျါ
ထီၣ်သးအစၢလၢသးစီဆံ့ကစၢ်အတၢ်မၤဒၣ်ဝဲလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢအလီၢ်န့ၣ်,
အဝဲသ့ၣ်ဟံလီၤ အတၢ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤသးဒ်အန့ၣ်ဒၣ်ဝဲအသိးဒ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအသိးလီၤ.
လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤပထံၣ်လၢ သးအတၢ်မၤ ကပီၤပုၤအတၢ်ထံၣ်အသိးလၢ,
ပသ့ၣ်ထီၣ်ပယွၤဂ့ၢ်ပိညါသ့ၣ်ဖျါပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးလၢအထီၣ်ဒီးပမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်
အိၣ်မူပိာ်ထွဲကျဲလၢအဘၣ်လၢယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါအပူၤလီၤ. သနပ်ကုအနီၢ်ကီၢ်တခါ,
ပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးတဖၣ်န့ၣ် အိၣ်လၢတၢ်ဘၣ်တ့ၢ်လၢအလီၤကမၣ်အပူၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. ဖဲပလီၤကမၣ်န့ၣ်,
တၢ်ဒဲးဘးမၤခံးလီၤပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမး, ဃုာ်ဒီးပတၢ်ကလုာ်ကတိၤဒီးပတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ,
ဒ်သိးပသ့တနၢ်ပၢၢ်တၢ်လိာ်ဖျါဂ့ၢ်ဘၣ်ဘၣ်တဂ့ၢ်အဂီၢ်လီၤ. ပလိာ်ဘၣ်တၢ်အါန့ၢ်အံၤလီၤ;
တၢ်တမံၤလၢအကမၤဆူၣ်ထီၣ်ပတၢ်ဆိကမိၣ်, ပတၢ်ကလုာ်ကတိၤဒီး, လၢတၢ်ဂ့ၢ် အံၤအဖိခိၣ်,
ပတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်; တၢ်တမံၤလၢအကမၤစၢၤ ပုၤဒ်သိးပကနၢ်ပၢၢ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢ
န့ၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီမ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢကဘျီထီၣ်ပယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဂီၢ်လီၤ.
ထဲသးစီဆံ့အတၢ်မၤကပီၤတမံၤဖဲ ကဟဲစိာ်န့ၢ်ပုၤတၢ်ကပီၤလၢပမဲာ်ချဲလၢအဘျီၣ်တ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.
ဒ်သိးပကဃုဃိထံသးစီဆံ့အတၢ်မၤကပီၤန့ၣ်, ပကကွၢ်သကိးအဆိကတၢ်လၢအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့
ပုၤဒ်သိးပကထံၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီဝံၤဒီးအတၢ်အိးထီၣ်ပမဲာ်ချဲစ့ၢ်ကီးလၢပကထံၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံ
ၣ်ဝဲသ့ လီၤ.

Special Revelation

လၢပုၤဖျါထံးစံးဖိအတၢ်ဟဲလီၤစၢၤအပူၤတၢ်ကတိၤ, “တၢ်မၤကပီၤထီၣ်န့ၣ်” ညီၣ်န့ၢ်ဖျါထီၣ်လၢသးစီဆံ့
အတၢ်မၤလၢကဟ့ၣ်တၢ်ကူၣ်သ့လၢကထံၣ်တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီကသ့အဂီၢ်လီၤ.
သးစီဆံ့ကစၢ်မၤတၢ်လၢပပူၤ, မၤသီ ထီၣ်ပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမး, ဒ်သိးပကဖျါန့ၢ်, တူၢ်လိာ်,
ဒီးအိၣ်မူထွဲယွၤအကလုာ်ကထါအဂီၢ်လီၤ. ပကကန့ၣ်
သကိးစီၤပီလူးအတၢ်ကတိၤဘၣ်ဃးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအံၤ, ဖျါဖဲလံာ်အုးဖူးစူး ၁:၁၇-၁၈
ဒ်သိးပကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်အကစၢ်, တၢ်လၢကပီၤအပၢ်တကၤဟ့ၣ်လီၤသ့သးဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ကူၣ်သ့
ကူၣ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလၢတၢ်သ့ၣ်ညါထံအီၤအပူၤ, ဒ်သိးသ့သးအမဲာ်ကကပီၤထီၣ်, ဒီးသ့ကထံၣ်ဘၣ်
တၢ်မုၢ်လၢဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ကီးန့ၢ်သ့န့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်လဲၣ်လဲၣ်, ဒီးအတၢ်န့ၢ်သါလၢအပုၤစီဆံ့အပူၤ, အလၢကပီၤ
အထူးအတီၤမ့ၢ်တၢ်လဲၣ်လဲၣ် (အုးဖူးစူး ၁:၁၇-၁၈).

ခဲအံ၊ မှတ်တမ်းအရအခြေခံအားဖြင့်လူသားစီဆုံးမကပီထိုင်ပသးလာတင်လိပ်ဖျါလီဆီအဂီၢ်န့ၣ်မ၊
တၢ်လၢက့ၣ်တၢ်ဒ်သးလိာ်အသးဘၣ်၊ လၢက့ၣ်တၢ်ဘိန့ၣ်၊ လံာ်စီဆုံးတဲပုၤဂ့ၢ်လၢယုၤအသးစီဆုံး
မၤတၢ်လၢတပာ်ဃုာ်ဒီး

တၢ်အုၣ်က့ၢ်နီၣ်က့ၢ်အပူၤအဃိဒီးပုၤလၢတစူၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်တဖၣ်န့ၢ်ပၢၢ်တၢ်လိပ်ဖျါလီဆီလၢက့ၣ်အါဘိလီ

၇. လၢ ၄မိၤရၤ ၂၄:၂ အပူၤ၊ ယုၤအသးစီဆုံးဟဲလီၤလၢစီၤဘံးလၢအလီၤ၊

စီၤဘံးလၢအမ့ၢ်ဝဲလၢအတသ့ၣ်ညါယုၤ၊ ဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်သ့ၣ်ညါလီၤဆီလီၤ. ဒီးလၢ ယါဟ့ၣ်

၁၁:၄၉-၅၁ ပကထံၣ်ဘၣ်ပုၤလုၢ် တၢ်အဒိၣ်လၢအမ့ၢ်

စီမံကိန်းဖွဲ့စည်းမှုပုံစံအရအခွင့်အလမ်းများကိုပေးအပ်ရန်အတွက်အဆင်ပြေစေရန်၊ အထောက်အကူပြုပေးရန်အတွက်လည်း တစ်ဖက်မှတစ်ဖက်သို့ အချိုးအစားပေးရန်၊ ပြုပြင်ဆင်ယင်မှုများကိုလည်း အကဲဖြတ်ပေးရန်၊ သနားကုသမှုများကိုလည်း အကဲဖြတ်ပေးရန်၊ လိုအပ်သည့်ကိစ္စများကိုလည်း အကဲဖြတ်ပေးရန်၊ ပြုပြင်ဆင်ယင်မှုများကိုလည်း အကဲဖြတ်ပေးရန်၊ တဲဝဲဒန်တင်လီလီဆီဆီလေးသီးစီဆုံမကပီထီပျံ့ပျံ့မုရ်အမဲင်ဘန်ဆန်လေးခဲကွေးသံကွေးအဝဲသွန် အတင်အုန်ကွေးခိုကွေးအဂ္ဂုလီလီ။

ပမ္မင်ကီးတင်အဒိတဖန်အံလေး “ယွအသးစီဆုံအတင်မေးလေးပျံ့ပျံ့မုရ်အဂ္ဂုလီ” လေးတင်အိန်သးလေး “တင်ဘျူးတင်ဖျိန်လေးပျံ့ပျံ့မုရ်အဂ္ဂုလီ” လီလီ။

တင်အံမုရ်ကွေးအိတ်လေးသးစီဆုံမဲဝဲလေးအတင်အိတ်လေးတင်အုန် ကွေးခိုကွေးအပူဘန်ဒန်လဲလီလီ။ လေးတင်အံအပီပုလေးအတင်ပူကွေးကွေးတင်ဒန်လဲလီလီနပင်ဒီး သိန်လီယွဂ္ဂု ပီညါလေးအလီပလိန်ဒီးလံစီဆုံအတင်မုရ်တင်တီလီလီ။

အဝဲအံမုရ်တင်အစေးလေးသးစီဆုံမဲဝဲလေးအဝဲသွန်အပူ၊ ဖဲအဝဲသွန်တန်ဘန်တင်အုန်ကွေးခိုကွေးအဖမုရ်ဒန်လဲလီလီ။

တကတီဝဲနီနီ၊ မုရ်တင်လေးအဂ္ဂုဒိန်လေးပကသွန်နီနီလေးတင်အိန်ဖျိန်မုရ်သးစီဆုံအတင်လုင်ဟံန်လီလီ။ တင် အိန်ဖျိန်မုရ်တင်လီလီလေးတင်ဟံဖျိန်ဟံတင်ကစင်ယွအတင်ဟဲအိန်သကီးဒီးကစင်ယွအတင်မေးလေးဟီန် ခိန်ချာလီလီ။ အဝဲဟုန်ပုလေးအအုန်ကွေးခိုကွေးဝဲတဖန်တင်သွန်ညါယွအကလုင်ကထီလီလီ။

ဒီးမုရ်စုင်ကီးတင်လေးအဘန်ဖဲပမုရ်လင် ယွအသးစီဆုံလေးအမဲဝဲပီထီပျံ့ပျံ့မုရ်ကွေးကွေးတင်အသးအခါဒိန်နီနီပုတပူကွေးကွေးတင်တကွင်လီ ၇. အနီဂီဂီနီနီ၊

မုရ်တင်အဘန်ဖဲပမုရ်လင်လေးပမဲလီယွဂ္ဂုပီညါလေးအပူကွေးကွေးတင်တဖန်မဲလီနီနီတင်လေး သးစီဆုံအအိန်အိန်ဒီးပုလေးအပူကွေးကွေးတင်တဖန်လီလီ။

သးစီဆုံအတင်မေးကပီထီပျံ့ပျံ့ပတင်ဆိကမိန်ဆိကမေးဆူတင်လီနီဖျိလီဆီမုရ်တင်အဂ္ဂုဒိန်ဖးဒိန်တမဲလေးပု ခရံဖဲလေးအမဲလီယွဂ္ဂုပီညါကသွန်နီနီဝဲလီလီ။ ဒီဖျိထဲယွအသးစီဆုံမဲဝဲပီထီပျံ့ပျံ့အပီ၊ ခရံဖဲလေးအမဲလီ ယွဂ္ဂုပီညါတဖန်

ကေးဟုန်လီလီအသးလေးအခိန်ရှုခဲလင်ဒီးလေးတင်သွန်အိန်သးအိန်အပူဖဲအထွဲ ထီအိန်ဒီး သးစီဆုံအခါလီလီ။

ခရံဖဲအယွဂ္ဂုပီညါတမုရ်တင်လေးအတဘန်သးဒီးပုကညီအတင်ဟံသွန်ဟံသးလေးပမဲကဲထီန် သွန်ဖျိပင်ပဘိဒန်ပဝဲဘန်။

ပမုရ်အဲဒိဒီးလေးပကနီနီဘန်ယွဂ္ဂုပီညါနီနီလေးအဟဲဒီဖျိတင်လီနီဖျိလီဆီနီနီပကဘန် ရူလီသးဘူးဘူးတင်တင်ဒီးပံစီဆုံပသးလေးသးစီဆုံအတင်မေးအပူလီလီ။ ပအိန်ဒီးတင်လီလေးပကမုရ်လင်လေးပက

ကျင်တင်ယွဂ္ဂုပီညါလေးအဘန်ဘျီးဘန်ဒါလေးယွကလုင်ကထီတမဲဖဲပဟုန်လီလီပသးဒီဖျိနီနီဆူတင်ယုထံ နီနီသးစီဆုံအဘျူးအဖျိန်အတင်ပတင်ဆူလီလီ။

ယုဒီးသးစီဆုံအတင်မေးကပီထီပနီနီခဲလေးတင်လီနီဖျိလီဆီအဂ္ဂုလီ၊ ခဲအံပကတရံးပီဆူတင်မေးကပီ ထီနီဒီးတင်လီနီဖျိလေးနုဆန်တခါလီလီ။ ပုခရံဖဲအခါကညီနီနီသွန်ညါလေးသးပကနီနီပင်ဒီး အိန်မူထွဲယွအကလုင် ကထီဘန်ဘန်အဂ္ဂုလီနီနီ၊ ပလိန်ဘန်သးစီဆုံအတင်မေးကပီထီပသးလီလီ။

တကတိဏိ၊ ပကြားသွန်နိန်လသးစီဆုံ
ဟွန်ပိန်ခွါဒီးပိန်မုန်တဖန်လတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢပံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါလၢန့ဆၢၣ်တၢ်တၢ်ဘၣ်ဘၣ်လီၤ.
တၢ်လီၣ်ဖျါဒီးဖျါန့ဆၢၣ်/တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့
ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအံၤအါတီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ. ကျဲအရူဒိၣ်တဘိလၢယွၤကလုာ်ကထါတဲဖျါဝဲ
မ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤ. လၢလံာ်စီဆုံအပူၤ, တၢ်ကူၣ်သ့မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ်,
တၢ်န့ၢ်ပၢၢ် လၢအဘၣ်လၢအစၢၢ်ဆၢလီၤဆီဒၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၤအါဂၤထံၣ်သ့အအိၣ်လီၤ.
ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့န့ၣ်ဟဲဖဲလဲၣ်? ကစၢ်ယွၤအသးစီဆုံသိၣ်လိတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်သ့ၣ်ဖးသးဆးလီၤ.
လၢလံာ်အနံးယုလး ၅:၁၄ အပူၤ, စီၤပၤဘၣ်လၢဂျါစၢ် သ့ၣ်ညါတီၢ်နီၣ်ဝဲစီၤအနံးယုလးအတၢ်ကူၣ်သ့လၢ
အဟဲလၢကစၢ်ယွၤအအိၣ်လီၤ. လၢကတိၤဒိ ၂:၆ အပူၤ, ပဖးဘၣ်လၢတၢ်ကူၣ်သ့ခဲလၢာ်ဟဲလၢယွၤလီၤ.
လီၤဂၢ်

ဒီးအဝဲန့ၣ်, ပုၤမၤတၢ်သ့ စီၤဘၣ်လၢအလး ဒီး စီၤအလၢဟံအာ်
တုၣ်တၢ်တၢ်ဂ့ၤဒီးခိၣ်ဖျါလၢယုၤအသး စီၣ်မၤပဲၤအသးအသိၣ်လီၤ.

လံာ်စီၣ်အတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဒီးအတၢ်လၢအကၤစ့ၢ်ကိးသိၣ်လိပုၤလၢသးစီၣ်မၤကပီၤ
ထီၣ်ပုၤသးတမ့ၢ်ထဲတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆိတမံၤဖါဘၣ်မ့ၢ်တခါတၢ်လီၣ်ဖျါခိၣ်ဖျါန့ၣ်ဆၢၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

ပကကန့ၣ်သကိးခဲလဲၣ်ဘၣ်အတၢ်ကတိၤလၢလံာ် ၂,၂ **Institute of the Christian Religion**
ဘၣ်ဃးသးစီၣ်အတၢ်မၤဖဲပုၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤ ထံၣ်အပူၤလီၤ-
တဘျီလၢလၢဖဲပဖးလံာ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢပုၤတသ့ၣ်ညါယုၤတဖၣ်န့ၣ်, ပျဲအတၢ်ကပီၤလၢအမ့ၢ်
တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤကပီၤဘၣ်ပုၤဒီးသိၣ်လိပုၤပုၤကညီအတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမး , လၢပုၤကညီမ့ၢ်လီၤကမ့ၢ်ဒီး
ဘၣ်အလၢတၢ်တလၢတပုၤအပူၤဘၣ်ဆၢၣ်, ဘၣ်တၢ်ဒုးကုဒုးကၤဒီးမၤဃံမၤလၢအိၣ်လၢယုၤအတၢ်ဟ့ၣ်
အဂ့ၢ်ကတၢ်လီၤ. ပမ့ၢ်ပာ်ယုၤအသးစီၣ်အမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအထံထီၣ်ပာ်ထဲတခါဒီး, ပတထီၣ်ဒါ
တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ, မ့တမ့ၢ်ဟးဆဲးအိၣ်တဘျီလၢလၢဖဲအဖျါထီၣ်န့ၣ်ဘၣ်, ထဲပမ့ၢ်ဆၢလၢကမၤတရီၢ်တပါယုၤ
အသးစီၣ်မ့ၢ်ပထီၣ်ဒါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ...ဘၣ်ဆၢၣ်ကစၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ပုၤက့ၢ်ခိၣ်ဖျါတၢ်မၤလိတၢ်အယံၤအဘူးအတ
ယၢ်, တၢ်ကတိၤ, တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒုး, ဒီးတၢ်အကၤလၢပမၤလိသ့ၣ်အသးခိၣ်ဖျါလၢပုၤလၢအတသ့ၣ်ညါယုၤ
အတၢ်မၤဒီး , ပျဲပသ့အတၢ်မၤစၢၤတက့ၢ်.

ဒ်ခဲလဲၣ်ဘၣ်တဲဝဲအသိး , ယုၤအသးစီၣ်သိၣ်လိပုၤလၢအစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်ဒီးတစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢတၢ်မ့ၢ်
တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့လီၤ. အဝဲမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအထံထီၣ်ပာ်လီၤ. ခိၣ်ဖျါလၢတၢ်ဂ့ၤအံၤအသိး,
တၢ်ဂ့ၢ်က့ၢ်စး

သ့ၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပီညါလၢပနီၣ်ခိပစိကမိၤဒၣ်ဝဲလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤ
ထံၣ်သ့န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပျါ အတၢ်မၤဒ်သိးတၢ်ဃုထံၣ်န့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢနီၣ်ခိအစိကမိၤအပူၤအသိးလီၤ.
တၢ်ခဲလၢာ်အံၤတဲပုၤလၢတၢ်န့ၣ်ဘၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါလၢယုၤအတၢ်လီၣ်ဖျါန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအကဲထီၣ်သးတဖျး
မဲာ်မ့တမ့ၢ် တမ့ၢ်တၢ်တခါန့ၣ်ဒီးယၢမၤသ့လၢပဂံၢ်ပဘါဒၣ်ပဝဲဘၣ်. ပမ့ၢ်မၤအိၣ်ဝဲဂ့ၤဂ့ၤန့ၣ်, တၢ်န့ၣ်
ပာ်တၢ်လီၣ်ဖျါ

မ့ၢ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျါလၢပုၤဒီးတၢ်ဆိၣ်လီၤသ့ၣ်ဆိၣ်လီၤသးလၢပသ့ၣ်ညါလီၤပသးပတလၢတ
ပုၤလၢပန့ဆၢၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အပူၤဒီးထီၣ်တဘျီယုၤန့ၣ်ပလိၣ်ဘၣ်တၢ်သန့ပသးလၢယုၤအသးစီၣ်
အပူၤလီၤ.

တၢ်အစၢတဖၣ် **Results**

တၢ်ဒဲးဘးအကံၢ်အစီဒီးသးစီၣ်လၢပတၢ်န့ၣ်ပာ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့ဒီးတၢ်လီၣ်
ဖျါလီၤဆိန့ၣ်မၤစၢၤကတဲာ်ကတိၤပုၤလၢပကမ့ၢ်လၢတၢ်အစၢတနီၤဖဲပသ့ၣ်ထီၣ်ပယုၤဂ့ၢ်ပီညါလီၤ.

ညီန့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဂံၢ်

ဂ့ၢ်လၢတၢ်ဒဲးဘးဒီးသးစီၣ်အဘၣ်စၢဒုးကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢပဃုထံၣ်န့ၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါလၢန့ဆၢၣ်ဒီးတၢ်
လီၣ်ဖျါ လီၤဆိခံခါအံၤထီၣ်ဒါလိာ်အသးလီၤ.

တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါမ့ၢ်တၢ်ယိယိဖိဒ်တၢ်ခဲလၢာ်လၢပန့ၣ်လၢလံာ်စီၣ်အပူၤဘၣ်ဂီၢ်ညီညီဒီးပ တၢ်န့ၣ်ပာ်
လၢတၢ်လီၣ်ဖျါခိၣ်ဖျါန့ၣ်ဆၢၣ်လီၤ. အဒိန့ၣ်,

တမ့ၢ်တၢ်အကီလၢပကန့ၣ်လၢလံာ်စီၣ်အတၢ်ကွဲးမ့ၢ်တၢ်လၢအမ့ၢ်အတီ
လၢတၢ်စံာ်စီၤတဲစီၤအပူၤဖဲဖဲအုၣ်အတၢ်အုၣ်သးတဖၣ်ဆိၣ်ထွဲအိၣ်အါလီၤ.

တမ့ၢ်တၢ်လၢအကီလၢပကတဲလၢ

တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျီမ့ၢ်သကဲးပဝးလၢအတဂ့ၤခိၣ်ဖျါပုၤအါဂၤထံၣ်လၢပပုၤတဝၢဘၣ်နးဘၣ်ဖျါခိၣ်ဖျါလၢတၢ်ဟ့ၣ်တ

၎်ဘျဉ်အဃိလီၤ. သန့ၣ်က့ပကတဲလိာ်ပသးတီတိဒ်အံၤ. ညီန့ၣ်, ပဖးလၢလံာ်စီဆုံပူၤတမ္ဗိ,
ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢတၢ်ချၢ တဒိတမ္ဗိဒ်လီၤ. ပမၤလိန့ၣ်တၢ်ဒိဖျိပတၢ်လဲၤဒိဖျိ,
ဘၣ်ဆၣ်ထံၣ်န့ၣ်လၢလံာ်စီဆုံတဲတၢ်လၢအတဆိၣ်ထွဲတၢ်လၢပမၤ လိန့ၣ်ဘၣ်လီၤ.
ခဲအံၤဒ်ပထံၣ်အသိး , ခရံၣ်ဖိတဖၣ်ကြးသ့ၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သန့ၣ်ထီၣ်သးလၢတၢ်လိာ်ဖျိလၢပူၤအါကထံၣ်သ့
ဒီးတၢ်လိာ်ဖျိလီၤဆိအပူၤလီၤ.
တၢ်ကီတၢ်ခဲအံၤပလဲၤဒိဖျိသ့တမ့ၢ်လၢပထီဒါပာ်တ့ၢ်ကွံာ်တၢ်လိာ်ဖျိလၢပူၤအါက
ထံၣ်သ့မ့တမ့ၢ်တၢ်ထီဒါပာ်တ့ၢ်ကွံာ်တၢ်လိာ်ဖျိလီၤဆိဘၣ်.

ပမ္မာပတ်တုဒါဒိပကထံတင်လောအဘၣ်ကံဂုာ်လောအဘၣ်စၢဒလဲာ်? ဖဲပထံာ်န့ၣ်တင်လောလံာ်စီဆံာ်အပူၤ ထီဒါလိာ်အသးဒီးဖဲအံာ်အတၢ်ထံာ်မ့တမ့ၢ်ပတၢ်လဲၤဒီဖျါမ့ၢ်ဆုာ်မ့ၢ်ဂီၤအခါန့ၣ်, ပကမၤမနုၤလဲာ်?

အဆိကတၢ်တတီၤ, ပကြၢးန့ၣ်လီၤတၢ်အိၣ်သးလၢတၢ်န့ၣ်နီၣ်နီၣ်လၢတၢ်လိာ်ဖျါလၢန့ၣ်ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါ လီၤဆီန့ၣ်တထီဒါလိာ်အသးနီတဘျီဘၣ်. လၢတၢ်လိာ်ဖျါခံမံၤလၢာ်အပူၤ, ကစၢ်ယွၤတဂၤဃီကတီၤတၢ် - ကစၢ် ယွၤလၢအတဲထဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီဖျါအဝဲလီၤတၢ်တသ့ဘၣ်. အါန့ၣ်အန့ၣ်, ပကြၢး ကးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးလၢကစၢ်ယွၤအဂီၢ် တၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ်တၢ်လိာ်ဖျါခံမံၤအံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအကီၢ်နီတဖဲဘၣ်. လၢပဂီၢ်န့ၣ်တၢ်လိာ်ဖျါခံမံၤအံၤ မ့ၢ်တဖျါလီၤပလိာ် လိာ်သးဘၣ်ဆၣ်, လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ထံာ်အပူၤ, ဒီးလၢအနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်, တၢ်လိာ်ဖျါခံမံၤလၢာ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတီဝဲဒီးလီၤ ပလိာ်လိာ်အသးလီၤ.

ခံတီၤတတီၤ, ပကြၢးသ့ၣ်နီၣ်လၢဖဲပတဲဘၣ်ဃးတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်ဒီးလံာ်စီဆံာ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ပတဲထဲတၢ် လိာ်ဖျါတခါဖါဘၣ်, သန့က့ၣ်ဃုာ်ဒီးပတၢ်န့ၣ်ပာ်ဘၣ်ဃးတၢ်လိာ်ဖျါ, ပတၢ်န့ၣ်ပာ်လၢအလၢပွဲၤတသ့ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါလံာ်စီဆံာ်မ့ၢ်တထီဒါလိာ်အသးမ့ၢ်လၢတၢ်လိာ်ဖျါဖဲဒီဖျါကစၢ်ယွၤအဃီ , ဘၣ်ဆၣ်ပတၢ်န့ၣ်ပာ်တၢ်လိာ်ဖျါခံမံၤလၢာ်အံၤကံဂုာ်လိာ်အသးသ့ဒီဖျါလၢတၢ်န့ၣ်ပာ်ဖဲဒီဖျါလၢပူၤလီၤ. အဃီဒီး ,

ဖဲပလဲၤဒီဖျါဘၣ်တၢ်လၢပဆိကမိၣ်လၢအတၢ်သးလိာ်သးလၢတၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီဒီးတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်အခါ န့ၣ်, တၢ်ဂ့ၢ်အိၣ်ဝဲလံာ်မံၤလၢကခံကွၢ်စီကွၢ်တၢ်အိၣ်သးလီၤ.

အဆိကတၢ်, မ့ၢ်တၢ်လၢအညီလၢပန့ၣ်ပာ်တၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီဒီးပကြၢးဆီတလဲပတၢ်ကျိာ်ထံလံာ်စီဆံာ် အကျဲတကတီၢ်ဃီအသုတထီဒါလံာ်စီဆံာ်တဂ့ၢ်လီၤ. ခံမံၤတမံၤ,

တၢ်သဘံာ်သဘၣ်ကဲထီာ်ဖဲပဆိမိၣ်ကမၣ်တၢ်လိာ်ဖျါ ဒီဖျါန့ၣ်လီၤ. ညီန့ၣ်န့ၣ်, ပကျၢ်တၢ်တၢ်လၢပတၢ်လဲၤဒီဖျါဒုာ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံာ်ယွၤကလုာ်ကထိကြၢးဘျီအံၤလီၤ. သၢမံၤတမံၤ,

ပတၢ်ထံာ်ဘၣ်ဃးတၢ်လိာ်ဖျါလၢန့ၣ်ဒီးတၢ်လိာ်ဖျါလီၤဆီကမၣ်သ့ခံခါလၢာ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လၢအညီ ကဒုာ်လၢပတၢ်လဲၤဒီဖျါလၢဟီာ်ခိၣ်အံၤတဘၣ်ဘျီဒီးဒီးလံာ်စီဆံာ်အတၢ်သိာ်လိာ်ဖျါလၢပတဖီာ်န့ၣ်ဘၣ်လံာ်

စီဆံာ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ် ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပတၢ်ခံကွၢ်စီကွၢ်ဘၣ်ပတၢ်လဲၤဒီဖျါဘၣ်အဃီလီၤ. လံာ်မံၤတမံၤ, ပကကွၢ်ဆၢာ်မဲာ်ဘၣ် တၢ်ဂူၤလၢအအါန့ၣ်ပူၤဟီာ်ခိၣ်ဖိန့ၣ်ပာ်ဝဲသ့လီၤ. အဒိန့ၣ်, ပတၢ်လဲၤဒီဖျါလၢတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်တမၤစၢပူၤ လၢပကန့ၣ်ပာ်ပူၤသၢဂၤတဂၤဃီဘၣ်.

မ့ၢ်သန့က့ၣ်န့ၣ်ဒီး, အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢလံာ်စီဆံာ်သိာ်လိာ်ပူၤလၢယွၤအဂ့ၢ် လီၤ.

ပကမၤဘၣ်ဂီၢ်တၢ်ထံာ်ခံမံၤအံၤဒလဲာ်? ပမၤတသ့ဘၣ်. တၢ်သိာ်လိာ်ဘၣ်ဃးယွၤသၢဂၤတဂၤဃီန့ၣ် မ့ၢ်တၢ် ခူၤလၢပဖီာ်အံၤတတူၤဘၣ်.

ခဲအံၤ, လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ်, ပတဲလၢပအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးဖဲလဲာ်တခါအပူၤလဲာ်န့ၣ်တသ့တဂၢ်ဘၣ်. အဃီဒီး , အါစုအါဘျီပကြၢးမၤဒတၢ်အစၢလၢအတယၢ်ဃၢလၢပဂီၢ်တခါလီၤ.

မ့ၢ်ပပာ်တၢ်အတယၢ်ဃၢလၢ ပတၢ်ကျိာ်ထံလံာ်စီဆံာ်မ့တမ့ၢ်ပပာ်တၢ်အတယၢ်ဃၢလၢတၢ်ကျိာ်ထံတၢ်လိာ်ဖျါဒီဖျါန့ၣ်လဲာ်. ဂ့ၢ်လံာ်, ပတဲသ့လၢ ခရံာ်ဖိအိၣ်ဒီးအတၢ်ထံာ်လီၤဆီလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ်လီၤ.

လၢကျဲတဘၣ်န့ၣ်, ခရံာ်ဖိလၢပညီန့ၣ်ကီးလၢ, “အသဘျီဒိာ်” တဖၣ်ညီန့ၣ်တူၢ်လိာ်အတၢ်န့ၣ်ပာ်ဘၣ်ဃး တၢ်လိာ်ဖျါ ဒီဖျါန့ၣ်အါန့ၣ်ဒီးအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤအသးလၢတၢ်န့ၣ်ပာ်လံာ်စီဆံာ်တက့ၢ်လီၤ.

သနင်ကုခရိုင်ဖိလာ ပညီနိုကိးလာ “အယံးဒိင်”

တဖင်မုာ်ပုာ်လာအတူာ်လိာ်တင်လိာ်ဖျါလီာ်ဆီဖဲတင်သဘံာ်ဘုာ်ကဲထီာ်အဆာကတီာ် လီာ်.

တင်ရဲာ်တင်ကျဲာ်ခံမံာ်တမံာ်မုာ်တင်ကူာ်ဘုာ်ကူာ်သ့လာအဝုာ်ဒိင်တက့ာ်လီာ်. ပတင်အုာ်ကီာ်လာပနုာ်ဘုာ်လာ

တင်လိာ်ဖျါ ဒီဖျါနုာ်ဆာာ်ဖိာ်မုာ်တနုာ်လာဘုာ်ဒီး, ပကြဲာ်ပိာ်လံာ်စီဆုံအတင်သိာ်လိာ်လီာ်.

ခရိုင်ဒီးအပုာ်တင်မာဖိတဖင်

အာာ်လီာ်တူာ်လိာ်ယုာ်ကလုာ်ကထါဒိကဟံးစုနဲာ်ကျဲပုာ်လာပကနုာ်ပာ်တင်အိာ်မူအဂီာ်လီာ်. အယံးဒီး , ပ

ကားသ့ ဒီသဒာပသးဖဲတင်သဘံာ်ဘုာ်ကဲအသးတဘျီလင်လင်လီာ်. ဒ်စီပီလူးတဲလာ ၂ တံာ်မသး ၃း၁၆-၁၇

အသီး-

ကယံင်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၣ်, ကွဲးအသးလၢယုၤအသးစီဆုံ...ဒ်သိးယုၤအပူၤကညီကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်, ဒီးကအိၣ်ကတဲာ်ကတီၤအသးလၢလၢပွဲၤပွဲၤ, လၢကယံင်တၢ်မၤဂ့ၤတမံၤလၢလၢအဂီၢ်လီၤ (၂တံၤမသး ၃:၁၆-၁၇).

တကတီၢ်ဃီ, ဒ်လဲၣ်ဂ့ၤဒ်လဲၣ်ဂ့ၤ, လၢတၢ်န့ၣ်အဂ့ၤအပူၤပကြးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃး လံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤတူၢ်လီၤကၢ်ခိဖျိလၢတၢ်ဒဲးဘးအဃိသတးဒီး , ပ

ကးကွၢ်ကဒါက့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်တဘျီဘၣ်တ ဘျီလီၤ. ပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢအသးထီတဖၣ်လၢအနီၣ်အလါအါအပူၤသ့ဒီအသးလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆၢတဲာ်တၢ် လၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံသိၣ်လိအီၤ, ဖဲအဝဲသ့ၣ်ညါလၢအဝဲသ့ၣ်

ကးမၤဘၣ်အတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီ ဆုံလၢခံလီၤ. တၢ်ကူၣ်သ့လၢက့ၢ်ဒ်အံၤဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤလၢကဘျီဘၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါဟဲခိဖျိလၢပတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဒီးန့ၣ်လံာ် စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိပုၤဒ်လဲၣ်လီၤ.

ပသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါဟဲလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပန့ၣ်ပၢၢ်အီၤတညီခိဖျိလၢတၢ်ဒဲးဘးအတၢ် မၤဒီးသးစီဆုံအဂ့ၢ်ဒီးပတၢ်သၢခါတခါလၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤမ့ၢ်-လၢတၢ်အိၣ်သးဘံၣ်စၢၤဃါအပူၤ, ပကဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်န့ၣ်လၢပယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ထံၣ်အပူၤဒ်လဲၣ်.

တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ် **Developing Confidence**

တၢ်ကတီၢ်ဖိလၢပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢအကိးလီၤအသးလၢပုၤအိၣ်ဖျါခံစုတစုတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်သ့ဝဲ, “ကစၢ်ယုၤတဲအီၤ; ယဲယန့ၣ်အီၤ; ဖဲန့ၣ်ဝံၤလီၤ.” ဂ့ၤလံ, လၢတၢ်အါမံၤအဖီခိၣ်, တၢ်ကတီၢ်ဖိအံၤဘၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲ တဲတၢ်လၢပတဲတ့ၢ်လံလၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤလီၤ.

ကစၢ်ယုၤမ့ၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်တခါဒီး , ပကြးန့ၣ်အီၤဒီးအဝဲ ကြးကတၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ၤတၢ်ကတီၢ်ဖိအံၤကွၢ်ကပာ်ကွံာ်တၢ်နီၣ်နီၣ်လၢပတန့ၣ်ပၢၢ်ယုၤအတၢ်လီၣ်ဖျါလၢ

အဘၣ်ကိးဘျီဒဲးဘၣ်. ခိဖျိလၢပဆိကမိၣ်လၢကစၢ်ယုၤတဲတၢ်တမံၤမံၤအဃိ, အဝဲတဲဝဲနီၣ်ကီၢ်လီၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. အဃိဒီး, ပဘၣ်သံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ဖးဒိၣ်တဖျါၣ် - ပဒုးအိၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်န့ၣ်ပတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃး ယုၤအတၢ်လီၣ်ဖျါလၢ အဘၣ်ကသ့လၢက့ၢ်ဒ်လဲၣ်, ဒီးပတဲသ့လၢ “ကစၢ်ယုၤတဲဒ်အံၤ; ကြးကတၢ်ဖဲအံၤလီၤ” န့ၣ်အကတီၢ် ဖဲလဲၣ်.


ဒ်သိးပကဃုဃိထံတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လိာ်သးလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအပူၤန့ၣ်, ပကတဲသကိးတၢ်ဂ့ၢ်သၢခါ - တၢ, ပက ထံၣ်လၢတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လိာ်သးလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအပူၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဒီတခါညါအကံၢ်အစီလီၤ; ခံ, ပကဃုဃိထံတၢ်န့ၣ်န့ၣ် ယိယိဖိလၢအစၢၤဟဲထီၣ်ခိဖျိလၢတၢ်ပာ်ကဲအက့ၢ်အဃိ; ဒီးသၢ, ပကဃုဃိထံတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ်လၢက့ၢ်လၢ အလီၤလၢတၢ်မၤလိယုၤဂ့ၢ်ညါအပတီၢ်တဖၣ်အပူၤလီၤ. ပကကွၢ်သကိးအဆိကတၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃး ယုၤဂ့ၢ်ပီညါ အတၢ်ကျၢ်တံၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအကံၢ်အစီဒီတခါညါ, လၢတမ့ၢ်တၢ်ခံခါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒီတခါအကံၢ်အစီ **Analog Quality**

ဒ်သိးပကန့ၣ်ပၢၢ်အတၢ်လီၤဆီလိာ်သးအဂီၢ်ပကကွၢ်သကိးမ့ၢ်အူအတၢ်ကပီၤအခလိးခံခါလီၤ. အခလိးလၢပညီၣ်န့ၣ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢပအိးထီၣ်ပုးတံၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤဒ်တၢ်ခလိးလၢအအိၣ်ခံခါလီၤ. အဝဲအံၤပအိးထီၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ပပုးသံအီၤလီၤ. တၢ်အံၤလီၤကၢ်ဒီးပုၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အါဂၤအတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ညီၣ်န့ၣ်ဆိကမိၣ်တၢ်ယိယိဖိလၢတၢ်အိၣ်ဝဲတနီၤလၢအဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲဒီးတၢ်တနီၤန့ၣ်အဝဲ သ့ၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်လီၤ. “ယန့ၣ်လၢခရံၣ်မ့ၢ်ယုၤအဖီခိလီၤ.” “ယန့ၣ်လၢယုၤသၢဂၤမ့ၢ်တဂၤဃီလီၤ.”

တၢ်န့ၣ် အံၤမ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဂၢၢ်ကျၢၤလီၤ. သန့ၣ်က့ၤ,
ပှၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အါဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ပၢ်ပနီၣ်ဝဲလၢသ့ၣ်ညါ ဝဲတသ့ၣ်ဒီးတသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်.
“ယတန့ၢ်ပၢၢ်လၢယွၤလၢအတုၤတက့ၤပျဲတၢ်အၢတၢ်သီကဲထီၣ်လဲၣ်.” “ခရံၣ်ကဟဲ
က့ၤအခါဖဲလဲၣ်ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်.” တၢ်သံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤပၢ်ဖျါထီၣ်လၢပတသ့ၣ်ညါတၢ်လၢပကဘၣ်ဆိ
ကမိၣ် ဘၣ်; ဖဲတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤတၢ်တဲသကိးအိၣ်န့ၣ်ပတၢ်န့ၣ်န့ၢ်လီၤသးတအိၣ်ဘၣ်.
တၢ်ထံၣ်ဒ်အံၤဘၣ်တၢ်သူအိၣ်

လာယွာဂုဂ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်အပူၤလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အါတီၤလီၤ. ပမ့ၢ်တဲလၢအဖျၢၣ်န့ၣ်ပတဲသ့ဒ်အံၤ,
“ယသ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, ဘၣ်ဆၣ်ယတသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်.” သန့က့,
ဖဲပက့ၢ်အံၤဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ဒ်တၢ်ခဲလၢာ် လၢတနီၤ ပသ့ၣ်ညါဒီးတနီၤပတသ့ၣ်ညါဒ်ခဲၣ်ဖိအသိးန့ၣ်,
ပထံၣ်အံၤသ့ၣ်ညါလၢပတၢ်ထံၣ်တဖၣ်န့ၣ်အါန့ၢ်တၢ်ထံၣ်ကတီၢ် မ့တမ့ၢ်ပံာ်တက့ၢ်လီၤ.
ခဲအံၤ, ပဝဲအါကပထံၣ်ဘူစ့ၢ်ကီးမ့ၢ်အူအခလိးလၢပမၤခံးလီၤအံၤ, မၤကတီၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဖဲး , ပာ်အံၤလၢ
ခၢၣ်သးဖိခိၣ်ဖိလၢာ်သ့လီၤ. တၢ်ခလိးဒ်အံၤပကီးအံၤလၢအနၤလိးကံတၢ်ဒိတခါညါလီၤ.
မ့ၢ်အူအတၢ်ကတီၢ်န့ၣ်တမ့ၢ် လၢအသံဒီးအမူဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်နမၤဆူၣ်ထီၣ်အဂံၢ်သ့ဒီးမၤစၢ်လီၤအဂံၢ်သ့လီၤ.
လၢအအါကတၢ်န့ၣ်, ပမၤပံာ်အံၤ လၢာ်လၢာ်ဆုဆုသ့ဒီးမၤကတီၢ်အံၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆုသ့လီၤ,
သန့က့တၢ်အိၣ်လၢအဘၢၣ်စၢၤတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢ အရ့ဒိၣ်စ့ၢ်ကီး ,
ခိဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်ကတီၢ်စ့ၢ်ကီးကဖိလိဆူအကတီၢ်ကတၢ်လီၤ.
လၢတၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤအဖိခိၣ်, ခလိးဒ်အံၤတကလုာ်မၤစၢၤပူၤလၢပကထံၣ်တၢ်အဒိလၢအဂ့ၢ်လၢတၢ်န့ၣ်ဘၣ်
တၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးဖဲပအိၣ်လၢယွာဂုဂ်ပိညါအပတီၢ်လီၤဆိအခါလီၤ.
ပတအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးဖဲပတဲဘၣ်ဃး
တၢ်န့ၣ်တနီၤအဂ့ၢ်ဒီးတအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးဖဲပတဲတၢ်န့ၣ်အကတနီၤအဂ့ၢ်ဘၣ်,
ပအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသး လၢအအါမ့တမ့ၢ်အစ့ၤလၢတၢ်ထံၣ်လၢယွာဂုဂ်ပိညါအပူၤလီၤ.
ပကဆိကမိၣ်ကျဲလၢပဆိကမိၣ်လၢယွာဂုဂ်ပိညါအချၢတဖၣ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကီးကအိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၣ်အါမး
လီၤ. အဒိန့ၣ်, ယန့ၢ်လၢတနံၤအံၤတၢ်တစူၤဘၣ်.
ယန့ၢ်စ့ၢ်ကီးလၢယအိၣ်ဒီးတၢ်မၤဒ်သရၣ်သိၣ်လိတၢ်လၢစ့ၢ်မ့ၢ် နရံလီၤ.
ဒီးယန့ၢ်လၢယအိၣ်ဒီးယလံၤမ့ၢ်ဖိလီၤ. ခဲအံၤ, ယမ့တဲလၢယန့ၢ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ
ဘၣ်ဆၣ်, ယတဟံးဃာ်တၢ်န့ၣ်ခဲလၢာ်အံၤလၢတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးတပတီၢ်ဃီဘၣ်.
ကျဲတဘီလၢယကမၤကွၢ်ယတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်ဖျိဖဲတၢ်မၤကွၢ်ယလၢယကဘၣ်ဟ့ၣ်အဃၣ်လၢတၢ်န့ၣ်ဖဲလဲၣ်
တခါလဲၣ်လီၤ. ယတဲအံၤတီတီသ့လၢတမ့ၢ်တၢ်လၢအကီထဲန့ၣ်လၢယကဆိသလဲယတၢ်န့ၣ်လၢတ
နံၤအံၤတၢ်က ဟဲစူၤလီၤန့ၣ်ဘၣ်. တၢ်မ့ၢ်ဟဲစူၤဘၣ်ဖုးတခီယကဃ့ၢ်ပူၤယသး;
တၢ်ကစီၣ်မ့ၢ်ပာ်ဖျိတနံၤအံၤတၢ်ကဟဲစူၤဖးဒိၣ်တခီ ယကဟးစိာ်သဒၢမ့ၢ်လီၤ.
ယတၢ်န့ၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ကစူၤတစူၤန့ၣ်အတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးတ အိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ဘၣ်. သန့က့
ယတၢ်န့ၣ်လၢယတၢ်မၤအိၣ်ဒိၣ်စ့ၢ်မ့ၢ်နရံသရၣ်တကအသိးန့ၣ်ကအိၣ်လၢအပတီၢ်ထီထီၣ်တကတီၢ်လီၤ.
ယအိၣ်ဒီး တၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤသးလၢလၢပွဲၤပွဲၤလၢယတၢ်မၤန့ၣ်ကအိၣ်ဒီးယၤ,
ဒီးယသ့ၣ်လီၤယတၢ်န့ၣ်ဖဲအံၤယိာ်ယိာ်လီၤ. တၢ်က စီၣ်မ့ၢ်ပာ်ဖျိထီၣ်လၢပုၤမၤတၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်ဒၣ်လဲၣ်,
ကဆိသလဲယတၢ်န့ၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအညီဘၣ်. ယမ့ၢ်န့ၢ် ဘၣ်လံာ်ပရၢဒၣ်လဲၣ်,
ယအဲၣ်ဒီးထံၣ်လၢပုၤနီၢ်ကစၢ်ကဟဲတဲယၤလီၤတံၢ်မးယကန့ၢ်လီၤ. သန့က့အါန့ၢ်တၢ်န့ၣ်အံၤ,
လၢယကန့ၢ်လၢယလံၤမ့ၢ်ဖိတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကီကတၢ်လီၤ.
ခိဖျိလၢယန့ၢ်လီၤတံၢ်လၢယအိၣ်ဒီး ယလံၤမ့ၢ်ဖိ, အဝဲအဲၣ်ယၤဒီးယအဲၣ်အံၤအဃိဒီး ,
ယလိၣ်ဘၣ်တၢ်အူၣ်သးအါအါလၢယကန့ၢ်လၢအဝဲတအိၣ်ဘၣ်,
တၢ်န့ၣ်အံၤဒိၣ်န့ၢ်တၢ်န့ၣ်အကလၢယယၤထီၣ်တဖၣ်လီၤ.
ခဲအံၤ, ပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢပမၤလိန့ၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတီဝဲလၢယွာဂုဂ်ပိညါအပူၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. ပဟံးဃာ်
ဂၢၢ်ကျဲၤယွာဂုဂ်ပိညါအတၢ်န့ၣ်တဖၣ်လၢအပတီၢ်တဒ်သိးလိာ်အသးဘၣ်.

လၢတၢ်မၤလိအပူၤကွံၢ်န့ၢ်ပတဲဘၣ်ဃး ခရံၣ်ဖိအတၢ်စိုၣ်တၢ်န့ၢ်,
တၢ်မၤဒီးတၢ်ပလၢၢ်ဘၣ်ဒ်အမ့ၢ်ကဝီၤလုၢ်အယဲၤလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးခဲလၢၢ်လီၤ. ဆၢက
တီၢ်ခဲအံၤပလိာ်ဘၣ်လၢပကမၤအါထီၣ်မၤလဲၢ်ထီၣ်တၢ်န့ၢ်ပၢၢ်တခါအံၤလီၤ. မ့ၢ်တၢ်လၢအ
မၤစၢၤပူၤလၢကဝီၤလုၢ် အယဲၤ လၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးအံၤမ့ၢ်ဒ်သိးတၢ်အထံကဝီၤကျိၤတခါလီၤ.
ဖဲတၢ်ကဝီၤကျိၤအံၤအိၣ်ဝးတရံးအသး ဝးဝးဒီးအပူၤလီၤဟံၣ်န့ၢ်,
ပသ့ၣ်ညါလၢပတၢ်န့ၢ်တဖၣ်အံၤအိၣ်ဒီးတၢ်လၢအလီၤပလိာ်လိာ်သးလၢအအိၣ်ဒီးအက တဖၣ်လီၤ.

လၢအဖီခိၣ်တကကြၢန့ၣ်, ပတၢ်နၢ်တဖၣ်အက့ၢ်အဂီၤဖျါဘူဘူလီၤ. တၢ်တကကြၢအံၤတဲပုၤလၢယုၤ
ဂ့ၢ်ပိညါအပတီၢ်အါခါတၣ်ထွဲဒီးပတၢ်နၢ်အယဲၤလီၤ. ပအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသးထဲတစဲးဖိလီၤ; ပအိၣ်ဒီးတၢ်
အၢၣ်လီၤအီၤဒီးတၢ်နၢ်အံၤထဲတစဲးဖိဒီးထီၣ်ပဆီသလဲ, ပမၤလီၤမၤကွံၣ်,
ဒီးပပာ်ဖျါအါထီၣ်တၢ်နၢ်အက့ၢ် အဂီၤတဖၣ်အံၤလၢတၢ်ညါတၢ်ဘျါအပူၤလီၤ.

လၢတၢ်ခၢၣ်သး, လၢတၢ်ကဝီၤက့ၢ်အပူၤန့ၣ်, ပတၢ်နၢ်ဖဲအံၤတဖၣ်အိၣ်ဘူးဝဲဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်တုၤဒၣ်လဲာ်လၢ
အဖျါလၢအမ့ၢ်တၢ်တခါဃီလီၤ. ပကဝီၤလုၢ်အယဲၤအကံၢ်သးန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်အကံၢ်အစီ,
ပယုၤဂ့ၢ်ပိညါအက့ၢ် အဂီၤအတၢ်နၢ်, လၢပတံးဃာ်အီၤအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသးလီၤ.

မ့ၢ်တၢ်လၢအကီၤလၢပကမၤသီထီၣ်, ထုးကွံၣ်အီၤ မ့တမ့ၢ်ပာ်ဖျါဃာ်အီၤဒီးတၢ်နၢ်အကၤတဖၣ်လီၤ.
ဖဲပမၤန့ၣ်, တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤကဖီလီၤဖိကအိၣ်ထီၣ်လၢအဒုးကဲထီၣ်
တၢ်အဒိၣ်တခါလၢအပာ်ဖျါတၢ်ခဲလၢာ်လၢပန့ၢ်လီၤ.

လၢခံကတၢ်, လၢတၢ်ကံၢ်သးဒီးတၢ်ချၢအဘၢၣ်စၢၤတၢ်အကကြၢတဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်နၢ်အယဲၤတ
ဖၣ်လီၤ. တၢ်အကကြၢ
ထၢလၢအဘူးဒီးတၢ်ကံၢ်သးတဖၣ်အိၣ်ဘူးလိာ်အသးဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်အကီၤလၢပက
မၤသီထီၣ်အီၤလီၤ. တၢ်အကကြၢလၢအယံၤဒီးတၢ်ကံၢ်သးတဖၣ်တခါတံၢ်လိာ်အသးထဲန့ၣ်ဒီးကဆီသလဲ
သးအဂီၢ်တကီၤထဲန့ၣ်ဘၣ်.

ခဲအံၤ, တၢ်ရဲၣ်လီၤလၢအဆီလီၤအသးလၢတၢ်နၢ်အကပီၤလုၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤဆီလိာ်သးတကဒီးတကလီၤ,
လီၤဆီလိာ်သးလၢတၢ်လီၤစၢၤတခါတၣ်တခါ, ဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၤတဒ်သးလိာ်သးအယဲၤလီၤ.
သန့က့, တၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသးအပတီၢ်တဖၣ်ဟဲဖျါထီၣ်လၢခရံၣ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါတခါစုာ်စုာ်အပူၤလီၤ.

ပအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်အါမံၤ ဒ်ခရံၣ်ဖိအသိး, သန့က့ပတၢ်ကြၢးထံၣ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်အံၤပထီၣ်သ
တီၤအီၤလၢတၢ်နၢ်န့ၣ်တမံၤဃီဘၣ်. တၢ်နၢ် တနီၤလီၤဘၣ်လၢတၢ်ကဝီၤအကန့ၢ်, တနီၤလၢအကံၢ်သး ,
ဒီးအကတနီၤလၢအဘၢၣ်စၢၤလီၤ. ထီၣ်န့ၣ်ပကထံၣ် န့ၢ်တၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသးလၢအဒိၣ်မ့တမ့ၢ်အဆံးလီၤ.
အယဲၤဒီးဖဲပတဲယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသး မ့ၢ်တၢ်တခါဃီအစီ ပညါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဝဲအံၤလီၤ.
ပတၢ်နၢ်ပာ်ဘၣ်ဃးပတၢ်နၢ်အကပီၤလုၢ်န့ၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သံကွၢ်တဘီ-ပကပာ်လီၤတၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသး
အပတီၢ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပတီၢ်အပူၤဖဲလဲာ်?

လၢပကနၢ်ပာ်လၢယုၤအတၢ်လီၢ်ဖျါအံၤဘၣ်ဝဲဒိၣ်ထဲလဲာ်ဆံးထဲလဲာ် န့ၣ်ပကမၤန့ၢ်ခိဖျါကျဲဒ်လဲာ်? ပာ်အဒိ,
သးစီဆံၣ်လိဒီးဒုးသ့ၣ်ညါပုၤခိဖျါတၢ်ပာ်ကဲအကျဲ, ကျဲလၢပအးလီၤပသးဆူ
တၢ်ပီးတၢ်လီၤအါမံၤလၢသးစီဆံၣ်လိဝဲလီၤ.

ကျဲလၢအလီၤယုးယီၣ်ပာ်ကဲ **Process of Deference**

တချုးလၢပတဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလီၤလီၤန့ၣ်, ပကြၢးနီၤဖးတၢ်ဒိၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်လီၤဆီဒီးတၢ်ယိယိဖိအဆၢလၢ
သးစီဆံၣ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်နၢ်န့ၢ်လီၤသးဖဲပမၤလိန့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပတီၢ်တဖၣ်လီၤ.

ယထံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မၤစၢၤပုၤဒ်သိး
ပကဆီကမိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤလၢကျဲအါဘီလၢယုၤကဟုကယာ်ဒီးဖိၣ်ဃာ်တၢ်ဘၣ်တ့ခဲလၢာ်လီၤ.

The Westminster Confession of Faith ကွဲးပာ်ဖျါတၢ်သိၣ်လိယုၤကလုာ်ကထိလၢ
အဘၣ်ဃးယုၤအစီကမီၤလၢတၢ်ဘၣ်တ့ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်ဒ်အံၤလီၤ. ကန့ၣ်သကိးအဆၢဒိၣ်၅, အနီၢ်ဂံၢ်၃
အတၢ် ကတီၢ်ဒ်လဲာ်အသိးအံၤတက့ၢ်-

ကစ၍ယွၤလၢအစိကမီၤလၢတၢ်ဘၣ်တ့ၢ်ခဲလၢၢ်ပတီၢ်မုၢ်အပူၤ, ဒုးကဲထီၣ်ပှၤလၢအအိၣ်ဒီးပခီပညီ, ဘၣ်ဆၣ်
အိၣ်ဒီးတၢ်သဘျုးလၢတသ့ဝဲဘၣ်, လၢအဖီခိၣ်, ဒီးထီၣ်ဒါအိၣ်, ဒ်အသးဒၣ်ဝဲအသိးလီၤ.
ပကထံၣ်ဘၣ်ယွၤအစိကမီၤဒိၣ်တုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဖီခိၣ်ဖဲအံၤလီၤ. တၢ်ကွဲးအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲယွၤသ့တၢ်ဂ့ၢ်
ခံခါတခါ, လၢအမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်တ့ၢ်အပီးအလီ, လၢကမၤအတၢ်ဘၣ်သးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤလီၤ.
အဝဲမၤအတၢ်မၤ ဒ်မုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤ/ယိယိဖိအသိး “ခီဖျါ” တၢ်လၢအတုၣ်ခံပတီၢ်တပတီၢ်;
အဝဲသ့အတၢ်ဘၣ်တ လၢကမၤလၢပဲၤ

အဖီတၢ်တဖၣ်လီၤ. သနၢ်က့တကတီၢ်ဃီ, ကစၢ်ယွၤန့ၣ်တအိၣ်ကးတံၢ်အသးဖဲအတၢ်ပတီၢ်မုၢ်အံၤ ဘၣ်. အဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်သဘူလၢကမၤလၢပုၤအတၢ်ဘၣ်သးလၢအတပၢ်ဃုာ်, အဖီခိၣ်, ဒီးထီဒါတၢ်ဘၣ်တ့အပီး အလီတဖၣ်လီၤ.

လီၤကံၤဒီးတၢ်ထံၣ်အံၤ, မ့ၢ်တၢ်လၢကမၤစၢၤပုၤလၢပကနီၤဖးတၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်ဒီးတၢ်ပတီၢ်မုၢ်အကျဲဒ်သးစီဆုံ မၤကပီၤဒီးမၤလီၤတံၢ်ပယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပတီၢ်လီၤ. တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်န့ၣ်, ခရံၣ်ဖိခဲလၢာ်လဲၤခိဖျိဘၣ်ဝဲလၢသး

စီဆုံဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါလီၤဆီဒီးတၢ်န့ၣ်လၢအဆူၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဖုဝဲဒၣ်လဲၣ်အခါလီၤ. တၢ်ဟဲန့ၣ်လၢ ပခိၣ်န့ၣ်ပူၤဖဲပတဆိကမိၣ်မုၢ်လၢအခါလီၤ;

တၢ်အၢၣ်လီၤတဖၣ်ဟဲန့ၣ်လၢပသးအပူၤဖဲပတဲအဂ့ၢ်တဘၣ်အခါလီၤ. လၢတၢ်အိၣ်သးအါမံၤဒ်အံၤအပူၤ, ယွၤအသးစီဆုံမၤတၢ်တပၢ်ဃုာ်ဒီး, အဖီခိၣ်, ဒီးထီဒါတၢ်ခံမံၤတမံၤလၢအညီန့ၣ် သူဝဲလီၤ.

သးစီဆုံအတၢ်မၤဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ဖဲပမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအိၣ်ဒီးအတၢ်မၤ လိအကျိၤအကျဲန့ၣ်ပကွၢ်သကိးညီန့ၣ်လၢတၢ်ပတီၢ်မုၢ်လၢယွၤအသးစီဆုံသူဝဲန့ၣ်လီၤ.

ဒ်ပထံၣ်တ့ၢ်လံ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲလၢကျဲအိၣ်သၢဘိလၢသးစီဆုံသူဝဲလၢကမၤကပီၤထီၣ်ပသး ဒီးဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢတၢ်လီၤသၢဘိလၢတၢ်မၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်လၢအမၤလိတၢ် လၢ စံၣ်မံၣ်န့ၣ်အပူၤလီၤ- တၢ, တၢ်နီၤလီၤလံာ်စီဆုံလၢကမၤလိလံာ်စီဆုံတဆၢဘၣ်ဆၢအဂီၢ်; ခံ, တၢ်န့ၣ်ခိၣ်သ့ၣ်ဒီး တၢ်စံၣ်စါတဲစါတဖၣ်တၢ်နီၤဖးအိၣ်လၢပုၤတဝၢအတၢ်ရူလိာ်မုၢ်လိာ်အဂီၢ်; ဒီးသၢ, ယွၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်မၤလိလၢ တၢ်ကမၤထွဲအိၣ်အဂီၢ်လီၤလီၤဆီဆီလၢခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်လီၤ.

ဃုာ်ဒီးတၢ်ထံၣ်အံၤ, ကမ့ၢ်တၢ်လၢအမၤစၢၤပုၤလၢပကကွဲးဖျါကျဲပတီၢ်မုၢ်တဖၣ်လၢသးစီဆုံဟ့ၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါ အတၢ်န့ၣ်န့ၣ်သ့တဖၣ်ဒ်ကျဲလၢပရဲမ့တမ့ၢ်ကအးလီၤပသးလၢတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆုံအဆၢတဆၢဘၣ်တဆ ၁, တၢ်ရူ လိာ်လၢပုၤတဝၢပူၤဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.

ပကဃုဃီထံတၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံာ်တဖၣ်အံၤလၢတၢ်မၤလိလၢအကဟဲ တဖၣ်, သနၢ်က့ဂ့ၢ်လၢပကကတီၢ်ဆီအဂ့ၢ်ဖဲအံၤလီၤ.

အဆိကတၢ်တတီၤ, ယွၤအသးစီဆုံမၤကပီၤထီၣ်ဒီးမၤလီၤတံၢ်ပုၤဖဲပမၤလိန့ၣ်ကျဲလၢပကပၢ်ဃးဒီးတၢ်ဘၣ် ကူဘၣ်ကံာ်လၢတၢ်ကျိာ်ထံမ့တမ့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ပညီတဆၢဘၣ်တဆၢအခါလီၤ. တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ပညီ, မၤလိန့ၣ် တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒ်သိးပနီၤဖးလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိအဆၢကသ့, မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်တမံၤ, ညီန့ၣ်ဒီးကဲထီၣ်ကဲထီလၢ ပသးကကပီၤထီၣ်ဒီးပကသူၣ်ထီၣ်ပတၢ်န့ၣ်န့ၣ်သ့လီၤ.

မ့ၢ်န့ၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်လၢယွၤလိာ်ဖျါထီၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆုံ အပူၤဖါ? န့ၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤတံၢ်ဖါ?

လၢမုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤအပတီၢ်န့ၣ်, ပကြးမၤလိန့ၣ်တၢ်ထုး ထီၣ်လံာ်အိၣ်ပညီဒ်သိး ကမၤစၢၤပုၤလၢတၢ်န့ၣ်ပၢ်လံာ်စီဆုံဂ့ၢ်ဂ့ၢ်လီၤ.

ခိဖျိလၢတၢ်ပာ်ကဲတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအိၣ်ပညီအရ့ဒိၣ်လၢတၢ်ဒုး အိၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဃီ, ပကမၤလၢာ်အဆၢကတီၢ်လၢတၢ်တမံၤအံၤအဂ့ၢ်လၢ တၢ်မၤလိလၢကဟဲ တဖၣ်လီၤ.

ခံကတီၢ်တကတီၢ်, ယွၤအသးစီဆုံသူတၢ်ရူလိာ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤတဝၢအပူၤဒ်သိးကမၤကပီၤထီၣ်ပတၢ်ဆိ ကမိၣ်ဆိကမး ဒီးမၤလီၤတံၢ်ပတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအိၣ်ပညီလီၤလီၤ

တမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံာ်ထဲတမံၤ လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤဘၣ်. ပလိာ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လိာ်ဖျါခိဖျိန့ၣ်ဆၢၣ်, လီၤဆီဒ်တၢ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤဂီၢ်မုၢ်အကျိၤ လီၤ. အနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်,

လၢတၢ်စ့ၢ်ကမၢ်န့ၢ်ကမၢ်အဂီၢ်တၢ်အဆိကတၢ်တပတီၢ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အခီပညီလီၤ.
လၢတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၢၤန့ၣ်, တၢ်မၤလိၤန့ၢ်ဒီးတၢ်ခံကွၢ်စီၤကွၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သး
လၢတၢ်လၢယွၤလီၣ်ဖျါ ထီၣ်န့ၣ်, ကြးမ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်လၢပယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ.
ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢကျဲလၢအ လဲၢ်ကတၢ်တခီ, ကစၢ်ယွၤ အတၢ်ဖူဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးကမၤစၢၤပှၢၤ,
သန့ကတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢ ပှၢၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်အကျိဖဲ
သးစီဆံၣ်မၤတၢ်လၢာ်လၢာ်ဆုဆုန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်အရူဒိၣ်လၢတၢ်မၤတခါအံၤအပူၤလီၤ. ဖဲပဘၣ်ထွဲဒီးပှၢၤတၢ်န့ၣ်

ပသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ဒ်အံၤ, “တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤအံၤမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်?” ပှၤစ့ၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်နီၢ်နီၢ်လၢအအိၣ်လၢပသးပကျိၣ်ခဲအံၤတဲဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤအံၤတမံၤန့ၢ်ဒ်လဲၣ်? ယတၢ်ထံၣ်လီၤကံၤဒီးပှၤတၢ်ထံၣ်ဒ်လဲၣ်? တလီၤကံၤဒ်လဲၣ်?

တၢ်ပာ်ကဲပှၤတဝၢအတၢ်ရုၤလိာ်သးန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်အ ရုၤဒိၣ်ဒိၣ်မးဆူတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါလၢယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါအပူၤအဃိလၢ တၢ်မၤလိလၢကတဲဆူညါတဖၣ် အပူၤပကတဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. သၢကတီၢ်တကတီၢ်, ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လၢအရုၤဒိၣ်တခါလၢအဟ့ၣ်ပှၤတၢ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤသးသ့လၢတၢ်ပိာ်ယွၤအသးစီဆုံအခံၤလီၤ. တၢ်ဒ်သးတၢ်အိၣ်မူလၢအကဲထီၣ်ကဲထီၣ်ဒီးတၢ်လီၤတဲာ်, တၢ်ထုကဖၣ် တဖၣ်, တၢ်ဘျုးထီၣ်ဘါထီၣ်, ဒီးတၢ်မၤလၢယွၤအဂီၢ်မ့ၢ်တၢ်ထီၣ်တၢ်ဒုးတဖၣ်လၢသးစီဆုံညါန့ၢ်သ့ဝဲလၢကမၤကပီၤထီၣ်ဒီးကဟ့ၣ်ပှၤတၢ်န့ၢ်အါထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါအပတီၢ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်မူလၢခရံၣ်အပူၤ မၤစၢၤ

ပှၤလၢတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအခီပညီလၢအဘၣ်ဒီးတၢ်ရုၤလိာ်မုာ်လိာ်လၢအဂ့ၢ်ဒီးပှၤဂၤလီၤ. ဒီးတၢ်လဲၤ လၢတၢ်သ့ၣ်တီသးရၢအပူၤစ့ၢ်ကီးမ့ၢ်တၢ်ပြၢလၢပသးပှၤလၢအဒီးစဲးပယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါအတီၢ်ပတီၢ် လီၤ.

ပမ့ၢ်မတၤလဲၣ် ဒီး

ပလဲၤခိဖျါမနုၤလဲၣ်ဖဲပအိၣ်မူလၢခရံၣ်အဂီၢ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကံၤဖးဒိၣ်သၢမံၤတမံၤလၢပကဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးန့ၢ်လီၤ. သးစီဆုံသ့ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလၢကမၤကပီၤပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးဒီးကဟ့ၣ်ပှၤတၢ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤသးလၢပက န့ၢ်ပၢၢ်ယွၤအတၢ်လိာ်ဖျါလၢအဘၣ်လီၤ. ခိဖျါလၢတၢ်အံၤအဃိ, ပကတဲအါထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူအဂ့ၢ်ဃုသ့ၣ်ညါအါထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလၢတၢ်မၤလိတဖၣ်အံၤအပူၤလီၤ.

တုၤလၢဖဲအံၤန့ၢ်, ပထံၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါအတၢ်န့ၢ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်တုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးထဲလဲၣ်ဒီးယွၤအသးစီဆုံသ့ဝဲတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်တဆၢဘၣ်ဆၢအခီပညီ, ဒီးတၢ်ရုၤလိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဖိတဖၣ်ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်န့ၢ်န့ၢ်အါထီၣ်လီၤ. ခဲ အံၤပတုၤဃီဆူအပတီၢ်လၢပကပာ်လီၤတၢ်ထံၣ်လၢအဘၣ်လၢတၢ်န့ၢ်န့ၢ်အပတီၢ်တဖၣ်လၢပတၢ်န့ၢ်အပူၤလီၤ.

တၢ်ပာ်လီၤနီၣ်ထီၣ်လၢအဘၣ် **Appropriate Alignment**

ပကက့ၤကဒါက့ၤဆူတၢ်ထံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ပာ်လီၤနီၣ်ထီၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဂျီဝံၤတၢ်ဂျီလၢတၢ်မၤလိတဖၣ်အံၤအပူၤ, ဘၣ်ဆၣ်ခဲအံၤပကတဲဆိတၢ်ကတီၢ်လၢညါတနီၤလီၤ. ပျဲယဟ့ၣ်သ့အဒိလၢပကန့ၢ်ပၢၢ်တၢ်ပာ်လီၤနီၣ်ထီၣ် လၢအဘၣ်မၤတၢ်ဒ်လဲၣ်တက့ၢ်. ယကကိးတၢ်အဒိအံၤလၢ, “ခွဲးဖိလၢအစိာ်ဃးတၢ်လီၤတံၢ်” လီၤ.

ပကထံၣ်မ့ၢ်လၢပကထုးကွံာ်ပကပီၤလုၢ်လၢအကဝီၤကျိၤတခါန့ၢ်လၢတၢ်ဖၢန့ၢ်လီၤတၢ်ထံၣ်လၢခွဲးဖိအပူၤလီၤ. ပကပာ်လီၤခွဲးဖိအံၤလီၤလီၤ, လၢတၢ်အက [] ထၢတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤသးအပတီၢ်လၢအပာ်ဖျါပတၢ်န့ၢ်အါမံၤလီၤ.

လၢအဖီခိၣ်ကတၢ်မ့ၢ်ပတၢ်န့ၢ်အကံၢ်အလဲတဖၣ်, လၢအဖီလၢကတၢ်မ့ၢ်ပတၢ်န့ၢ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်အချၢတဖၣ်လီၤ. လၢအဖီခိၣ်ဒီးအဖီလၢန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်န့ၢ်လၢပန့ၢ်သ့လၢအိၣ်ဒီးအပတီၢ်တဖၣ်လီၤ.

ဒ်ခရံၣ်ဖိလၢအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါတဖၣ်, ပမူပဒါတမံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆၢတံာ်လၢပကပာ်ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်တဖၣ်အပတီၢ်ဖဲလဲၣ်လီၤ. ဖဲပဆၢတံာ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိၣ်ညါအပတီၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်န့ၢ်န့ၢ်, ပအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါပကဘၣ်ပာ် ခွဲးဖိလၢအစိာ်ဃးတၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဖဲလဲၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပဘၣ်အိၣ်လၢအဖီခိၣ်ခါ;

လာပနာနာအီသုဒိန်က

တၢ်တက့ၢ်ဒါ? မ့တမ့ၢ်တခီကဘၣ်အိၣ်လၢအခံဒးလၢပဖီၣ်အီဒီးတၢ်နာနာလၢအစ့ၤဒါ?

ခဲအံၤ, တၢ်သးဒ့ဒီတအိၣ်နီတဲးလၢယုၤအသးစီဆုံကဟ့ၣ်လီၤပုၤတၢ်နာနာလၢ ပပုၤလၢပနာပၢၢ်

အီတသ့လီၤ. ပကထံၣ်လီၤပသးလၢပနာနာတၢ်တမံၤမံၤလၢအပၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်ခိၣ်ထဲတဲးဖိလီၤ.

ပကသးဒ့ဒီ လၢတၢ်ဂ့ၢ်တခါအဖီခိၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဂ့ၤပုၤအီတသ့ဘၣ်လီၤ. တဘျီတခိၣ်ပကပလၢၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်

တခါခါန့ၣ်ဘၣ် မ့တမ့ၢ်ကမၣ်လီၤ. ပ

ကးပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢဘၣ်ဃးတၢ်လဲၤနီဖျိဒ်သိးအံၤဒီးအးလီၤအီဆူယုၤကလုၢ်ကထီအ တၢ်ခံကွၢ်စီကွၢ်,

ဘၣ်ဆၣ်ယုၤအသးစီဆုံအတၢ်မၤလီၤလီၤလီၤလးန့ၣ်ပတၢ်ကးပၢ်တ့ၢ်အီဘၣ်.

သနင်က့က့ပတီၢ်မုၢ်မန့ၤတဘိလၢယွၤအသးစီဆုံဆုၤပုၤဒ်သးပကဆၢတဲာ်လၢပကဟံၤလီၤပတၢ်န့ၢ်လၢခွးဖိ
လၢအစိာ်ဃးတၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဖဲလဲၣ်? ညီၣ်န့ၢ်န့ၢ်, ပကတဲလၢပကဘၣ်ပာ်လီၤပတၢ်ထီၣ်လၢအဘၣ်ဒီး
ပပတီၢ်လၢ ပန့ၢ်န့ၢ်သ့ဃုာ်ဒီးတၢ်အစၢလၢပန့ၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၤပညီ, တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပုၤက
ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ် မူလီၤ. ဖဲပဃုာ်က့လၢပကဟဲလၢတၢ်ဘၣ်က့ဘၣ်ကံာ်အံၤအဖီလၢန့ၢ်,
သးစီဆုံဟဲစိာ်ပတၢ် န့ၢ်တဖၣ်လၢနီၣ်ထီၣ် လၢ အဘၣ်အပူၤလီၤ.

ခဲအံၤ, လၢတၢ်မၤထွဲအပတီၢ်န့ၢ်, လၢအဟံးဃာ်တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၤပညီ, တၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးဒီးခရံၣ်
ဖိအတၢ်အိၣ်မူန့ၢ်ပကဘၣ်သံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ခံဖျၢၣ်-တၢ, တၢ်ဃုာ်တၢ်ဖိဒီးအိၣ်ထဲလဲၣ်လၢတၢ်ထုးထီၣ်
လံာ်စီဆုံအနီၤပညီ, တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပုၤတဝၢ, ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူအဘၣ်စၢလဲၣ်? တၢ်ဃုာ်တၢ်ဖိဒီးအိၣ်,
တၢ်န့ၢ်န့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤက ဒ်အါလၢပန့ၢ်ပာ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်လီၤ. တၢ်သံကွၢ်ခံဖျၢၣ်တဖျၢၣ်
မ့ၢ်ဒ်အံၤလီၤ-ဖဲတၢ်တဃုာ်လိာ်ဖိး လိာ်ကဲထီၣ်လၢတၢ်သၢမံၤအဘၣ်စၢန့ၢ်,

မ့ၢ်တၢ်မန့ၤတမံၤလၢအတယၢ်ဃာ်ဒိၣ်လဲၣ်? ဖဲတၢ်တမံၤမ့ၢ်တမံၤ ဃာ်ဒိၣ်န့ၢ်,
ပညီန့ၢ်ပာ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢပထံခွးဖိလၢအဟံးဃာ်တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးအပူၤလီၤ. ဖဲတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံ
အနီၤပညီတၢ်ဘၣ်ထွဲ, ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူတဖၣ်တဃုာ်တဖိဒီးအတယၢ်ဃာ်တဒ်သးန့ၢ်,
ပပာ်လီၤတၢ်န့ၢ်အံၤလၢ ထံခွးဖိလၢအဟံးဃာ်တၢ်လီၤတံၢ်အံၤဒ်ဒီးလီၤ.

ခဲအံၤ, ပကြးသ့ၣ်ညါလၢအကဆုၤပုၤဆုတၢ်မၤလၢအဘၣ်လၢတၢ်ထီၣ်လၢအဘၣ်န့ၢ်က့ၤသန့ၤလီၤဆီတ
အိၣ်ဘၣ်; တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွးအသန့ၤတအိၣ်ဘၣ်. က့ၤအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢပဒုးအိၣ်ထီၣ်န့ၢ်အါန့ၢ်ဒီးခဲအံၤတက့ၢ်လီၤ.
ဒီးပကြး ဃုၤယွၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဒ်ပမၤတၢ်အံၤအသးလီၤ. သနင်က့,
က့ၤလၢပပာ်ကဲအံၤအံၤမ့ၢ်က့ၤတဘိလၢသးစီဆုံ ဆုၤအပူၤ ဂီၢ်မုၢ်လီၤ.

ဖဲပမၤဘၣ်ထွဲပသးဒီးတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၤပညီ, ပုၤတဝၢအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ် အိၣ်မူန့ၢ်, သး
စီဆုံကဆုၤပုၤဆုတၢ်လၢအဘၣ်ဒီးပတၢ်န့ၢ်လၢအအိၣ်လၢထံခွးလၢအဟံးဃာ်တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးအပူၤ
လီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢခံ **Conclusion**

လၢတၢ်မၤလိာ်အံၤအပူၤပဃုာ်ညါယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်သးလၢက့ၤဒ်လဲၣ်ဖဲပသ့ၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်
ပိညါအကတီၢ်လီၤ. ပထံၣ်လၢယွၤဟ့ၣ်ပုၤတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါကထံၣ်သ့; အဃိဒီးပ
ကး သ န့ၢ်ပသးလၢအတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်သးလၢတၢ်ဘၣ်တ့အပူၤဒီးလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဒ်သးလီၤ. ပမၤနီၣ်
စ့ၢ်ကီးလၢတၢ် န့ၢ်ပာ်တၢ်လီၣ်ဖျါန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မၤတံာ်တံာ်အီၤလၢတၢ်ဒဲးဘး , ဘၣ်ဆၣ်လၢခံဒီးဘၣ်
တၢ်မၤကတီၢ် ထီၣ်အီၤလၢ သး စီဆုံလီၤ. ဒီးလၢခံကတၢ်,

ပထံၣ်လၢတၢ်ပာ်တံၢ်ဃာ်တၢ်ဘၣ်က့ဘၣ်ကံာ်ဟဲစီဖျါလၢတၢ်ထုး ထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၤပညီ,
တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤတဝၢအပူၤဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူကမၤစၢပုၤလၢပကဆၢတဲာ်လၢပအိၣ်လၢတၢ်န့ၢ်န့ၢ်အ
ပတီၢ်ဖဲလဲၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပတီၢ်လၢပဖီၣ်ဃာ်အပူၤလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ခဲလၢာ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရုဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်မၤလိာ်လၢကဟဲဆုၤညါတဖၣ်အဂီၢ်ဒ်သးပကတုၤလၢဖီ
တၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအသန့ၤအသးလၢယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါအံၤအဂီၢ်ပကဘၣ်တီၢ်နီၣ်ဃာ်
တၢ်မၤလိာ်အံၤလီၤ.